

SEZNAM LITERATURY / BIBLIOGRAFIE / BIBLIOGRAPHY

- ~, *45 let bojů, služby a práce pro slezské zemědělce*, Opava 1947.
- ~, *90 let závodu MEZ (Alfa) Zábřeh*, Šumperk 1973.
- ~, *100 let závodu Aloisov Olšanské papírny, n. p.*, Olšany 1980.
- ~, *130 let závodu Perla 10 Zábřeh 1856–1986* (interní tisk), Zábřeh 1986.
- ~, *700 let obce Vlkoš, 1294–1994*, Vlkoš 1993.

A

- Absolonová, Petra – Kallerová, Milena, *Hanácký akciový pivovar rolnický se sladovnou Olomouc 1897–1948, 1985* (inventář ev. č. 1608, SOkA Olomouc), 2008.
- Adam, Petr – Štěrbá, Karel, Sanace hranického viaduktu betonového, in: *Sborník konference Železniční mosty a tunely 2001, 6. ročník*, Praha 2001, nestr.
- ~, *Adresář města Prostějova a polit. okresu*, Prostějov 1909.
- ~, *Adresář města Prostějova a polit. okresu*, Prostějov 1914.
- ~, *Adresář města Prostějova a politického okresu*, Prostějov 1925.
- ~, *Adressbuch der Textil-Industrie der Nachfolgestaaten Österreich-Ungarns, ferner Polen und Jugoslawien*, Reichenberg 1923.
- ~, *Agrostroj Prostějov 1878–1968. 90 let výroby zemědělských strojů*, Prostějov 1968.
- Aj., Tovačovský mlýn a jeho mlynáři, *Tovačovský Kamelot XVI*, 2010, č. 2, s. 14–15.
- ~, Akademik Josef Ryšavý, in: *Věstník československé akademie věd LXXVI*, 1967, s. 368.
- ~, Akciová společnost rolnického cukrovaru v Čelechovicích na Hané, *Hospodářský věstník*, 1. 8. 1937, č. 15, s. 8.
- ~, Akciová společnost rolnického cukrovaru v Čelechovicích na Hané, *Selské listy*, 7. 8. 1937, č. 60, s. 9–10.
- ~, Akciový pivovar v Prostějově, *Hlasy z Hané XVI*, 1879, č. 3, s. 6.
- ~, *Album předních podniků českých*, Praha 1901.
- Anderle, Petr (ed.), *Historie a současnost Granitolu*, Moravský Beroun 2000.
- Anders, Oto, TOS – největší průmyslový závod města, in: *Nikoli nejmenší na Moravě, kniha o Lipníku nad Bečvou*, Lipník nad Bečvou 1965, s. 115–120.
- Andrusiów, Stanislav, *Železářská huť v Mariánském údolí a Moravia, akciová společnost pro průmysl železářského zboží a obchod v Hlubočkách a v Mariánském údolí 1824–1945. Pokus o historii podniku*, Mariánské Údolí 1970.
- Antl, Lubomír, *Elektromotor Skrat, Leonard Rýznar, Hulín 1938–1948* (inventář ev. č. 3305, MZA Brno), 2011.
- ~, Antonín Kunz, *Vodotěžba: První Moravská továrna na vodovody a pumpy Ant. Kunz v Hranicích. Morava. Vodovody I*, Hranice 1900.
- ~, Arnošt Rolný, průkopník levného ošacení lidu, *Úspěch. Magazin snaživých VII*, 1936, s. 44–58.
- Augustin, Radek, K historii civilního letectví v Olomouci, in: *Hanácký kalendář*, Olomouc 2009, s. 1–22.
- ~, Autobusová linka Přerov–Tovačov–Prostějov, *Našinec LVI*, č. 192 (25. 82 1920, s. 2.
- ~, Autobusové spojení Prostějov–Prostějov, *Lidové noviny XVIII*, č. 301 (2. 11. 1910), s. 9.

B

- B. E., Kamin der Portland-Zementfabrik in Hodolein-Rolsberg bei Olmütz, *Beton und Eisen IX*, 1910, č. 9, s. 227.
- Badůra, Jan, *Vlastivěda moravská. II Místopis, Lipenský okres*, Brno 1919.
- Balatková, Jitka – Jandová, Alena, *Obchodní a živnostenská komora Olomouc, 1792, 1851–1948, 1949* (inventář ev. č. 53, SOkA Olomouc), 1991.
- Balcárek, Pavel – Klečková, M., *Velkostatek Zdounky, 1483, 1700–1949* (inventář ev. č. 1428, MZA Brno) 1970.
- Balík, Stanislav – Poledník, Petr, Moravská advokátní komora a její prezidenti v letech 1868–1948, *Bulletin advokacie XIII*, 2006, č. 6, s. 7–10.
- Balounová, Ludmila – Miroslav Koudela, *Místní národní výbor Těšetice, 1923, 1945–1990* (inventář ev. č. 1807, SOkA Olomouc), 2004.
- ~, Báňská a hutní společnost. Národní podnik Česká Ves, in: Otto Šmíd (ed.), *Jesenicko. Sborník okresu Jeseník ve Slezsku*, Jeseník 1949, s. 64.
- Baroš, Karel, Severomoravské dřevařské závody, in: *Nikoli nejmenší na Moravě, kniha o Lipníku nad Bečvou*, Lipník nad Bečvou 1965, s. 135.
- Bárta, Rudolf, Sto let Hoffmannovy kruhovky, *Stavivo XXXVI*, 1958, č. 12, s. 481.
- Bárta, Rudolf, Vynálezce kruhovky Fr. E. Hoffmann v Praze, *Dějiny věd a techniky IV*, 1971, č. 3, s. 176–177.
- Bartoš, Josef et al., *Historický místopis Moravy a Slezska v letech 1848–1960. Okresy: Olomouc město a venkov, Litovel, Šternberk, Moravský Beroun*, svazek II, Ostrava 1972.
- Bartoš, Josef, *Drátovny v Kamenné*, Šumperk 1974a (Vlastivědné zajímavosti, číslo 115).
- Bartoš, Josef et al., *Historický místopis Moravy a Slezska v letech 1848–1960. Okresy: Šumperk, Zábřeh, Rýmařov*, svazek IV, Ostrava 1974b.
- Bartoš, Josef et al. *Historický místopis Moravy a Slezska 1848–1960. Okresy: Prostějov, Boskovice, Moravská Třebová*, Ostrava 1976.
- Bartoš, Josef et al., *Historický místopis Moravy a Slezska v letech 1848–1960. Okresy: Přerov, Hranice, Kroměříž*, svazek VI, Ostrava 1978.
- Bartoš, Josef, *Koncernový podnik MEZ Postřelmov*, Šumperk 1981 (Vlastivědné zajímavosti, č. 183).
- Bartoš, Josef, Elektrárny a elektrizace severozápadní Moravy a Slezska před rokem 1945, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník LXVI*, Šumperk 1993, s. 15–28.
- Bartoš, Josef, Na cestách pokroku, in: Bartoš, Josef – Kovářová, Stanislava – Tymonová, Markéta, *Paměti obce Senice na Hané*, Olomouc 1998, s. 51–52.
- Bartoš, Josef, Arizace židovského majetku v Olomouci v roce 1939, in: Kárný, Eduard (ed.) *Tereziánské studie a dokumenty V*, Praha 2000, s. 297–308.
- Bartoš, Josef et al., *Historický místopis Moravy a Slezska v letech 1848–1960. Okresy: Bruntál, Jeseník, Krnov*, svazek XIII, Olomouc 1994.
- Bartoš, Josef et al., *Zábřeh – 750 let*, Zábřeh 2004.
- Bartoš, Josef – Schulz, Jindřich – Štoselová, Hana – Trapl, Miloš, *125 let Milo Olomouc a. s.*, Olomouc 1995.
- Bartošíková, Jarmila, *Okresní úřad Šumperk – I, 1786, 1859–1938, 1948* (inventář ev. č. 409, SOkA Šumperk), 1982.
- Bartovský, Vojtěch, *Hranice. Statisticko-topografický a kulturně-historický obraz*, Hranice 1906.
- Bayer, František, *Přerovsko. Město i hejtmanství. Díl I.*, Přerov 1893.

- Bayer, František, *Průvodce Přerovem a nejnovější adresář*, Přerov 1904.
- Bednář, Václav – Indra, Bohumír – Lapáček, Jiří, *Kronikář města Hranic*, Hranice 2004.
- ~, Belgičtí, francouzští a holandsí sladovníci v Praze, *Národní listy* XXVI, č. 91 (1. 4. 1886), s. 5 přílohy.
- Benda, Jiří, Prostějov – město oděvnictví, in: *Prostějov a jeho místo v dějinách Moravy*, Prostějov 1994, s. 117–122.
- Benda, Jan – Jarmanová, Hana, *Historie šumperského vodárenství v datech i obrazech, 1883–2003*, Šumperk 2003, s. 8, 12.
- Benešová, Marie – Štursa, Jiří, Pozemní stavitelství, in: Jílek, František (ed.), *Studie o technice v českých zemích IV*, Praha 1986, s. 418–460.
- Beránek, František, K některým otázkám výroby zápalek v oblasti severní Moravy, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník IX*, Šumperk 1963, s. 36–39.
- Bezděčka, Josef, *Dějiny města Litovle od počátku až do roku 1948, 1. a 2. díl* (strojopis uložen v SOkA Olomouc), 1991.
- Binarová, Simona, *Antonín Volpini a synové, továrna na fezy v Mikulovicích, 1774, 1873–1899, 1903* (inventář ev. č. 1112, SOkA Opava), 1990.
- Blažek, L. – Jančálková, Blažena, *Rolnický akciový cukrovar Tovačov 1914–1942, 1947* (inventář ev. č. 1636, MZA Brno), 1985.
- ~, *Bludov dříve a nyní*, Bludov 1979.
- Boerner, Franz, *Fabrikgebäude und Lagerhäuser*, in: Emperger, Friedrich von (ed.), *Handbuch für Eisenbetonbau IV/2*, Berlin 1909, s. 186–362.
- Bohuš, Marek, *Bourání fabriky v Hřebíkové, Zpravodaj obce Hlubočky*, 28. 10. 2009, www.hlubocky.eu.
- Borek, Rudolf, *Sdružený inventář právních předchůdců národních podniků Svitavy* (inventář ev. č. 678, příloha, SOA Zámorsk), 1966.
- Borovcová, Alena, *Dokumentace průmyslu v okrese Olomouc, část Olomouc-venkov, z hlediska památkové péče* (nepublikovaný rukopis, NPÚ, výzkumný úkol 401, Územní plošný a oborový výzkum industriálního dědictví), Ostrava 2006.
- Borovcová, Alena, *Kulturní dědictví Severní dráhy císaře Ferdinanda*, Ostrava 2012.
- Brabec, J., *“Solo“ Spojené akciové Československé sirkárny a lučební továrny v Praze, 1896–1942* (inventář ev. č. 269, SOA Plzeň), 1970.
- Brabec, J., *Spolek pro chemickou a hutní výrobu, akc. spol. v Praze (závody v Sušici, Báňské Bystrici, Českých Budějovicích, Lipníku n. Bečvou, Dlouhé Vsi a Ružomberoku), 1898–1950* (inventář ev. č. 270, SOA Plzeň), 1972.
- ~, Bratr Vincenc Štěpánek v Tovačově, *Jas IX*, 1935, č. 8, 10.
- Brácha, Stanislav, *Industria Wichterlensis 1878–2008, 130 let tradice výroby zemědělských strojů v Prostějově*, Prostějov 2008.
- ~, Brněnský obchod a průmysl, *Národní listy* LXVI, č. 332 (4. 12. 1926), s. 4.
- Broncová, Dagmar (ed.), *Historie mlékárenství v Čechách a na Moravě*, Praha 1998.
- Broža, Vojtěch et al., *Přehrady Čech, Moravy a Slezska*, Liberec 2005.
- Bruckmüller, Ernst – Mittenzwei, Ingrid, *Zwischen gestern und morgen: Wiens frühe Bourgeoisie an der Wende vom 18. zum 19. Jahrhundert*, Wien 1998.
- Brzobohatá, H., *Josef Špaček a synové, továrna na vlněné látky, Prostějov – Dodatek 1945–1948, 1949* (inventář ev. č. 2794, MZA Brno), 1999.
- Březina, Jan, *Paměti obce Bludova*, Bludov 1927, dostupné na: <http://www.bludov.cz/O-Bludove/Obecni-kronika/Pameti-obce-Bludova>.
- Březina, Josef, Prosenice, seznam památek místního významu, in: Bukáček, Josef, *Vodovod města Prostějova*, in: Kühndel, Jan, *Prostějov, město a okres*, Prostějov 1933, s. 68–71.
- Bundil, Jan, *Vznik a zánik pivovaru v Těšeticích, Hanácké noviny VII*, č. 57 (11. 5. 1996), s. 10.
- Burda, Jan, *Vlastivěda Moravská, díl V, Olomoucký kraj. Litovelský okres*, Brno 1903.
- Burešová, Jana, *Paměti obcí Bohuňovice, Moravská Loděnice a Trusovice*, Bohuňovice 1998.
- Bystroňová, L. – Wawroszová, I. – Zahradník, S., *Řetězárna Česká Ves 1864, 1894–1945, 1949* (inventář ev. č. 1153, ZA v Opavě), 1989.
- C**
- Casková, Eva – Blažek, Lukáš, *Petr Fabián. Nenápadný půvab architektury*, Olomouc 2008.
- Cekota, Antonín, *Velkovýroba schůzí a kam vede, Zlín*, 1931, 6. 2., roč. 14, č. 6, s. 1.
- Cekota, Vojtěch, *Rolnický mlýn a elektrárna ve Věrovanech 1908–1952* (inventář ev. č. 325, SOkA Olomouc), 1974.
- Cekota, Vojtěch, *Z minulosti přádelny konopí v Přerově (1872–1948)*, in: *Z dějin textilu, Suplementum 4*, Ústí nad Orlicí 1975.
- Cekota, Vojtěch, *Okresní národní výbor Kojetín, 1873, 1949–1960* (inventář ev. č. 941, SOkA Přerov), 1982.
- ~, Centrální ředitel Ing. Dr. techn. Jaroslav Hruša padesátníkem, *Chemické listy pro vědu a průmysl XXXV*, č. 3–4, 1941, s. 49–50.
- ~, Cihelnu ve Slavoníně opravují, místo restaurace v ní bude tiskárna, *Olomoucký deník* 19. 5. 2011, olomoucky.denik.cz.
- Cikryt, Jan – Černý, Lubomír – Hubert, Jaroslav – Kašpárek, Antonín, *160 let sklářské tradice v Rapotíně, 1829–1989*, Rapotín 1989.
- ~, Co lidový zemědělec – to lidový družstevník, *Našinec* LXXII, č. 216 (20. 9. 1936), s. 3.
- Conearic, Alexandra, *Severomoravský pivovar a sladovna, a. s. Šumperk (1872) 1906–1958 (1985)* (inventář ev. č. 1693, ZA Opava), 2011.
- Cuker, Karel, *Hospodářský cukrovar v Krumsíně a jeho význam v zemědělské krizi*, in: Halavanja, Pavel (ed.), *Památník dvanáctého sjezdu SIA konaného v Olomouci ve čtrnáctém roce republiky*, Olomouc 1932, s. 165–172.
- Cydlík, Tomáš, *Místní národní výbor Čehovice (1930) 1945–1990*, (inventář ev. č. 640 SOkA Prostějov), 2004.
- Cydlík Tomáš, *Kovodělný průmysl*, in: Cydlík, Tomáš, *Historie a současnost podnikání na Prostějovsku*, Žehušice 2009, s. 79–93.
- Č**
- Čada, Luděk – Just, Karel – Sedláček, Radek – Strnad, Jiří, *Místní dráha Ondrášov–Dvorce na Moravě*, Nymburk 1995.
- Čapka, František – Slezák, Lubomír, *Cukrovarnictví do roku 1938 a Agrární strana (se zřetelem na Moravu a Slezsko)*, Brno 2011.
- Čermák, František, *Přehled vývoje národního podniku Juta Dvůr nad Labem od založení do roku 1980*, in: *Lnářský průmysl – příspěvky k dějinám*, č. 5, 1984; s. 189–197.
- Čermák, Miloslav, *Archiv města Olomouce – Registratura (1861) 1920–1940, 1951* (inventář ev. č. 5, SOkA

- Olomouc), 1975.
- Čermák, Miloslav, Z historie vodáren v Olomouci, *Okresní archiv Olomouc X*, 1983, s. 133–135.
- Čermák, Miloslav, Stoletý holický pivovar, in: *Střední Morava II–III*, 1996, s. 70–75.
- Čermák, Miloslav (ed.), *Historie a současnost podnikání na Olomoucku*, Žehušice 2004.
- Černík, Miroslav – Koudela, Miroslav, Z kroniky železniční stanice Hlubočky, in: *Ročenka Státního okresního archivu v Olomouci VIII (XXVII)*, Olomouc 1999, s. 141–144.
- Černohorská, Marie, Gustav Noback, in: Soukupová, Ladislava – František, František (eds.), *Pivo, slad, chmel od A do Z: české, moravské a slovenské osobnosti*, Praha 2004, s. 116–117.
- Černoušek, Tomáš – Šlapeta, Vladimír – Zatloukal, Pavel, *Olomoucká architektura 1900–1950*, Olomouc 1981.
- Černý, Miroslav, 75 let Přerovských chemických závodů, *Chemický průmysl XIX*, 1969, č. 9, s. 1–8.
- Černý, Václav, *Pohledy do dějin Staroměstska*, Ústí nad Orlicí 2011.
- ~, *České dráhy zahájily sanaci bývalé továrny v Brodce u Přerova*, 2012, dostupné na <http://www.ceskedrahy.cz/tiskove-centrum/tiskove-zpravy/-12715/>
- ~, Československá síť dálkových telefonních kabelů, *Národní listy LXX*, 1930, č. 150, (1. 6. 1930), s. 3.
- ~, Československé továrny na asbestocementové zboží, *Stavivo VII*, 1926, s. 297–303.
- ~, *Československý sborník a almanach. Politický okres Prostějov*, Olomouc 1932.
- Čižmář, Zeno, *Časy se mění, chuť zůstává. Příběh přerovského pivovaru, 140 let tradice / 1872–2012*, Přerov 2012.
- Čtvrtečková, Alena, *Osudy židovských rodin z Náchodska 1938–1945*, Liberec 2010.
- ~, Čtyřicet let Hanáckého pivovaru, *Kvas LXIV*, 1936, s. 41.
- D**
- ~, Der Deutsche Edison – Siegmund Sborowitz, *Deutsche Stimmen aus Mähren*, 1930, 5. 4., č. 14, s. 1–3.
- ~, *Der Politische Bezirk Freiwaldau mit der Gerichtsbezirken Freiwaldau, Jauerning, Weidenau, Zuckmantel*, Zábřeh 1938.
- Deutsch, Eduard, *Die Mährische Nordbahn*, Brno 1869.
- ~, *Devadesát let práce a budování 1880–1970*, Olomouc 1970.
- Děd, Jiří, 25 let značky Meopta, *Amatérský film IX*, 1970, s. 143–145.
- Děrda, Jiří, *80 let optického průmyslu v Přerově*, Přerov 2013.
- ~, Die alten Fleischbänke und die Schlachthäuser von Müglitz, *Deutsche Wacht*, 1929, sv. 41 a 42.
- ~, Die Industriestadt Mähr. Schönberg, *Wollen- und Leinen Industrie LVII*, 1937, s. 97–98.
- ~, Die k. k. Staatseisenbahn von Olmütz nach Prag, *Allgemeine Bauzeitung X*, 1845, s. 435–436.
- ~, Die Schlesische Steinindustrie, *Der Politische Bezirk Freiwaldau mit der Gerichtsbezirken Freiwaldau, Jauerning, Weidenau, Zuckmantel*, Zábřeh 1938, s. 77–79.
- ~, Die Zuckerfabrikation in Mähren und österreichisch Schlesien, in: *Zeitschrift des Vereins für die Rübenzuckerindustrie im Zollverein*, II, Berlin 1852, s. 302–322.
- Dočkalová, Světlana, *Tvorovice. Historie a současnost*, Tvorovice 2002.
- Dohnal, Miloň, První menšestrová manufaktura v Šumperku, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník V*, Šumperk 1960, s. 25–37.
- Dohnal, Miloň, První strojová továrna v Šumperku, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník VIII*, Šumperk 1962, s. 19–22.
- Dohnal, Miloň, Z dějin severomoravského sklářství, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník XIV*, Šumperk 1966, s. 30–32.
- Dohnal, Miloň, *Manšestrová manufaktura v Šumperku*, Šumperk 1971 (Vlastivědné zajímavosti č. 34).
- Dohnal, Miloň, Sklářství, in: Melzer, Miloš – Schulz, Jindřich et al., *Vlastivěda šumperského okresu*, Šumperk 1993, s. 118–121.
- Doláková, Dominika, Sušárnu chmele v Odrlicích zachráníme!, *Senický zpravodaj, Senice na Hané*, 2011, s. 3.
- Doležal, Libor – Jákl, Pavel – Jiroušková, Šárka – Šenberger, Tomáš, *Stavební kniha 2007. České a moravské pivovary. Stavební dědictví tradičního výrobního odvětví*, Brno 2007.
- Doležalová, Lucie, Nehera šije šaty dobře. Filiálka oděvní firmy Nehera v Oslu, *Dějiny a současnost XXX*, 2008, č. 1, s. 17–20.
- Doležel, Albín, Mlýny, Přáslavice a Velká Bystřice, *Hanácký kalendář 2009*, s. 102–103.
- Domes, Elfriede – Klösel, Franz, *Pohl*, nedat., dostupné na http://www.kuhlaendchen.de/media/bilder/hk-neutitschein/307_Neutitschein-Pohl.pdf.
- Donéeová, Jitka, *Hanácké sladovny, n. p. Prostějov, 1947, 1953–1958* (inventář ev. č. 2422, MZA Brno), 2002a.
- Donéeová, Jitka, *Moravské sladovny, n. p. Prostějov, 1941, 1958–1960, 1961* (inventář ev. č. 2440, MZA Brno), 2002b.
- Dostál, Bohumil, Přehled o vzniku tratí olomouckého ředitelství státních drah a o stavbě dráhy Olomouc–Česká Třebová, in: Halavanja, Pavel (ed.), *Památník dvacátého sjezdu SIA*, Olomouc 1932, s. 70–96.
- Dostál, Jaroslav, *50 let Moravských železáren, národního podniku Olomouc, nositele řádu práce*, Olomouc 1957.
- Doubavský, Zdeněk, *Chromeč 650 let*, Chromeč 2003.
- Doubavský, Zdeněk, K šumperským proměnám. Cemrit slaví sto let, *Kulturní život Šumperka III*, červen 2010, s. 16–18; červenec 2010, s. 12–13.
- Doubavský, Zdeněk et al., *Postřelmov 650 let, 1349–1999*, sborník k 650. výročí obce, Postřelmov 1999.
- Doubavský, Zdeněk – Šmirous, Prokop, *Lnářství na Šumpersku*, Šumperk 2002.
- ~, Drahanovice, in: Zedek, Jan (ed.), *Olomouc, město i okres*, Brno 1930, s. 146–149.
- ~, Družstevní mlýn a elektrárna ve Věrovanech, in: Obrtel, František (ed.), *Zemědělské družstevnictví v Československu*, Praha 1928, s. 423–428.
- ~, Družstevní podniky v Horce nad Moravou, in: Obrtel, František (ed.), *Zemědělské družstevnictví v Československu*, Praha 1928, s. 432–435.
- Dubská, Pavla, *Carl Siegl sen.: Sonda do šumperského textilnictví druhé poloviny 19. a první poloviny 20. století* (bakalářská diplomová práce), Katedra historie FF UP, Olomouc 2010, dostupné na <http://theses.cz>.
- Dubská, Pavla, *Vývoj šumperského textilnictví na příkladu podnikatelské rodiny Seidlů* (magisterská diplomová práce), Katedra historie FF UP, Olomouc 2012, dostupné na <http://theses.cz>.
- Dušánek, Václav, Zábřežská sladovna – 130 let obchodní sladovnou, *Kvasný průmysl XLVIII*, 2002, č. 6, s. 174.
- Dušková, Milada, *Těžba nerostných surovin v Mohelnické brázdě* (bakalářská práce), Katedra geografie PŘF UP, Olomouc 2008, dostupné na <http://geography.upol.cz>.

Dvořák, Radovan – Machač, Jan – Vtípil, Josef, *Vysokomýtský kulturní zpravodaj 1982*, Vysoké Mýto 1982.

Dvořáková, Eva (ed.), *Paměť elektráren Čech a Moravy* (průvodce T magazínu T93, příloha č. 9), Praha 1993.

E

Eckenstein-Schröter, Eduard, *Entwicklung und Fortschritte der Malzfabrikation in den letzten vierzig Jahren*, Basel 1907, s. 133.

Eckardt, Wilhelm – Hotop, Ernst, Brennöffen für Ziegel, Schamotten, Tonwaren, *Uhland's technische Rundschau* XXII, 1908, Ausg. II, č. 1, s. 7–8, č. 2, s. 16, č. 3, s. 23–24.

~, Eisenwaren-Fabriken der „Moravia“ zu Hombok und Marienthal, *Monatschrift des Olmützer Gewerbe-Vereins* II, 1891, s. 50–53.

d'Elvert, Christian, *Geschichte der Woll-, Leinen-, Baumwoll- und Seidenwaaren-, der Bier-, Branntwein, Essig- und Zuckerfabrikation und des neuesten Bergbaues in Mähren und Oesterr. Schlesien*, Brün 1870.

Elzer, Edmund, Auswechslung von Brückentragwerken ohne Verwendung von Gerüsten, *Zeitschrift des Österreichischen Ingenieur- und Architekten-Vereines* LXVI, 1914, č. 2, s. 36.

Ertel, Rudolf – Kralik, Bruno, Der Schlesische Granit, seine Geschichte und Verwendung, in: *Der Politische Bezirk Freiwaldau mit der Gerichtsbezirken Freiwaldau, Jauerning, Weidenau, Zuckmantel*, Zábřeh 1938, s. 80–87.

F

~, † Fritz Lagrin, *Schweizerische Bauzeitung* LVII, 1911, č. 6, s. 87.

Fabián, Petr – Polách, Jan, Olomoucká jatka č. 1, *Architekt* XXXIX, 1993, č. 25/26, s. 3.

Faktor, František, *Popis okresního hejtmanství prostějovského*, Praha 1898.

Falz, Leopold, *Geschichte der Stadt Hohenstadt von den ältesten Zeiten bis zum Jahre 1900*, Hohenstadt 1920.

Farný, J. – Krystýnková, Hana, *Alfred Posch, Továrna na obuv, Prostějov 1899–1949, 1960* (inventář ev. č. 2122, MZA Brno), 1996.

Faust, Helmut, *Geschichte der Genossenschaftsbewegung: Ursprung und Weg der Genossenschaften im deutschen Sprachraum*, Frankfurt am Main 1965.

Feit, Stanislav, Rolnický cukrovar akciový v Malých Prosenicích, in: Žůrek, Karel (ed.), *Lipník nad Bečvou, město a okres*, Vyškov na Moravě 1933, s. 210–212.

Fiala, Jiří – Kašpar, Zdeněk – Štěpán, Jan, *Voda pro Olomouc. Z historie zásobování města Olomouce vodou*, Olomouc, 2010.

Fiala, Vladimír, *Vývoj lopatkových rypadel v letech 1961–1963*, Uničov 1963.

Fialek, Petr, *Loštice ve fotografii do roku 1948*, Mohelnice 2007.

Fidler, Jiří – Sluka, Václav, *Encyklopedie branné moci Republiky československé 1920–1938*, Praha 2006.

Fiedler, Jiří, Architekt Max Fleischer. In: *Rošchodeš* LVII, 1995, č. 12, s. 13.

Fischer, Otmar, Die Mährische Seilerwarenfabrik in Ölhütten, *Schönhengster Jahrbuch* LV, 2009, s. 14–15.

Fišmistrová, Věra, Karel Zejda a továrna Kazeto, *Přerovské listy* I, č. 2, 2002, s. 8–9.

Fišmistrová, Věra, Jaroslav Strojil – ke 125. výročí narození nejstaršího člena z tiskařského rodu Strojilů, *Nové Přerovsko*, 7. 3. 2003, 14. 3. 2003a.

Fišmistrová, Věra, Počátky činnosti přerovských ochotníků, in: *Sborník Státního okresního archivu v Přerově*, Přerov 2003, s. 51–88.

Fišmistrová, Věra, Sladký život Terezie Hrubé aneb řemeslo má zlaté dno, in: *Sborník Státního okresního archivu Přerov*, Přerov 2010, s. 120–152.

Fischerl, Richard, *Vaření piva v Lošticích* (rukopis, Archiv pivovaru v Kostelci nad Černými lesy), Loštice 2007.

Fragner, Benjamin – Zikmund, Jan (eds.), *Co jsme si zbořili. Bilance mizející průmyslové éry / deset let*, Praha 2009.

Froněk, Daniel – Jákl, Pavel – Starec, Milan, *Pivo & cukr. Bilance mizející průmyslové éry II*, Praha 2011, s. 47.

Fuchs, Josef, *80-jähriges Gründungsjahr der F.K.Z. – Werke, Fuchs und Komp., Zuckmantel*, dostupné na <http://www.alte-heimat-zuckmantel.de>.

G

G., Bernhard Salbach †, *Journal für Gasbeleuchtung und Wasserversorgung* XXXVIII, 1895, č. 6, s. 82–83.

Gába, Zdeněk, Těžba vápence a pálení vápna na Jesenicku, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* XLII, Šumperk 1981, s. 21–29.

Gába, Zdeněk, Technická památka na Třemešku u Šumperka, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* LXVII, 1994, s. 69.

Gába, Zdeněk, Vlečka Žulová–Černá Voda a slezský kamenoprůmysl, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* LXIX, Šumperk 1995, s. 49–63.

Gába, Zdeněk, Nové nálezy zkamenělin ze Štítů, *Severní Morava. Vlastivědný sborník* LXXXVI, 2003, 25–36.

Gába, Zdeněk, *Úzkorozchodné dráhy a drážky na šumperském okrese*, Šumperk 2009.

Gába, Zdeněk – Tempírová-Kotrlá, Dagmar, *Budování a provoz železnic na severní Moravě*, Šumperk 1993.

Gába, Zdeněk – Tempírová-Kotrlá, Dagmar, *Bratři Kleinové, stavitelé silnic a železnic*, Šumperk 2000.

Gajdůšek, Miroslav (ed.), *Potštát, černobílý květ severovýchodu přerovského okresu*, Potštát 1996.

Gazdová, Marie (ed.), *Tištín. Kapitoly z historie a života obce 1327–2007*, Tištín 2007.

Gebauer, Josef, *Slezské mlýny, n. p. Krnov (1938) 1946–1958 (1962)* (inventář ev. č. 1386, SOkA Přerov), 2000.

Gebauer, Josef, *Raimund Kücha, mlýny, pila a elektrárna Vikýřovice 1877–1955* (inventář ev. č. 527, SOkA Šumperk), 2001.

Glonek, Jiří – Papajík, David, *Hlubočky*, Olomouc 2006.

Goldová, B., *Wawerka František, Průmyslové velkozávody, Lipník nad Bečvou 1924–1947, 1967* (inventář ev. č. 1563, SOkA Přerov), 2006.

Gomola, Miroslav, *Automobily Wikov, Wichterle & Kovářik, a. s., Prostějov – Morava*, Brno 2002.

Gračka, František, *Čechy pod Kosířem*, Prostějov 2000.

Grigar, Zdeněk, *Stručná historie MHD v Hranicích*, nedat., dostupné na <http://www.mhd-hranice.wz.cz/historie.html>.

Grochalová, Libuše, *Krajský soud Olomouc – firemní spisy, dodatek 1874–1949 (1970)* (inventář ev. č. 61, ZA Opava, pobočka Olomouc) 1992.

Growka, Květoslav – Hradilová, Jana, *Stavební a situační plány ve fondech SOkA Jeseník* (kat. výst.), Jeseník 2007.

Grüter Šimková, Štěpánka, *Stavební firma Konečný a Nedělník a její role v prostějovském stavitelství let 1887–1918* (diplomová práce), Seminář dějin umění FF MU, Brno 2005, dostupné na <http://is.muni.cz>.

Grůzová, Ludmila, *Archiv obce Bedihošť, (1671) 1706–1944* (inventář ev. č. 2, SOkA Prostějov), 1980.

Grůzová, Ludmila, Kapitalistický rozvoj obce (1848–1945), in: Spurný, František (ed.), *Olšany v minulosti a dnes*, Olšany 1981, s. 33–49.

Grůzová, Ludmila, Rolnický lihovar v Tištině, in: Gazdová, Marie (ed.), *Tištín. Kapitoly z historie a života obce 1327–2007*, Tištín 2007, s. 96–97.

Grygárek, Jiří, *Za hornictvím zlatohorského rudného revíru*, Ostrava 2006.

H

-hař, Ve všech světadílech vyrábějí proud elektrárny, vybudované Škodovkou, *Český deník* XXVIII, č. 234 (26. 7. 1939), s. 3.

-hk-, Včera a dnes: Hospody Litovelska. Restaurace Stop, in: *Litovelské noviny*, (2. 7. 2012), s. 9, dostupné na <http://www.litovel.eu>.

Haase, Jaroslav, První rolnická sladovna v Prostějově, in: Kühndel, Jan, *Prostějov, město a okres*, Brno 1934, s. 60–61.

Hájek, Karel, *Architekt Josef Danda*, Praha 2007.

Hala, Rudolf, *110 let cukrovaru Drahanovice. 1860–1970*, Drahanovice nedat.

Halavanja, Pavel (ed.), *Památník dvanáctého sjezdu S. I. A., konaného v Olomouci ve čtrnáctém roce republiky*, Olomouc 1932.

Halavanja, Pavel, Lipník a počátky drah, in: Žůrek, Karel (ed.), *Lipník nad Bečvou, město a okres*, Vyškov na Moravě 1933, s. 141–142.

~, Hanácké rolnické akciové závody v Těšeticích, in: Zedek, Jan (ed.), *Olomouc, město i okres*, Brno 1930, s. 126–128.

~, Hanácký akciový pivovar se sladovnou v Olomouci, *Kvas* LI, 1923, s. 124.

~, Hanácký cukrovar ve Vrbátkách na Moravě, *Český svět* XII, 1915–1916, č. 40, nestr.

~, Hanácký pivovar v Olomouci, *Technický obzor* III, 1895; č. 5, s. 199.

~, Hanácký pivovar v Olomouci, *Pivovarské listy* XIV, 1896, s. 162–163.

Hanák, František, Větrné mlýny v širším okolí Přerova včera a dnes, in: *Sborník Státního okresního archivu v Přerově*, Přerov 2002, s. 53–64.

Hanák, Jiří, Tradice s budoucností. Století tradice výroby ISH-Čerpadla a.s., *Svět čerpadel* II, 2004, č. 1, s. 14–17.

Hanáková, Silvie, *Lidové pěněžní ústavy* (magisterská diplomová práce), Ústav pomocných věd historických a archivnictví FF MU, Brno 2010, dostupné na <http://is.muni.cz>.

Hanzlová, Michaela, *Typologie vil v českých zemích v období historismu* (diplomová práce), Katedra dějin umění FF UP, Olomouc 2012, dostupné na <http://theses.cz>.

Hardtwig, Barbara, *Mass und Freiheit: Textilkunst im Jugendstil von Behrens bis Olbrich*, München 2010.

Haubert, Jan – Haubertová, Květoslava, *Velkostatek Šternberk (1364)–1944* (inventář ev. č. 375, ZA Opava), 1966.

Hauke, Karel, Hospodářské a sociální poměry Přerova, *Jas* V, (19. 6. 1931), č. 25, s. 5.

Havlíček, Josef, *Návrhy a stavby*, Praha 1964.

Havlíčková, Jitka, *Památník obce Cholín* (bakalářská práce), Historický ústav FF MU, Brno 2006, dostupné na <http://is.muni.cz>.

Heilig, Bernard, Příspěvek k dějinám prostějovského konfekčního průmyslu, *Ročenka Národopisného a průmyslového musea města Prostějova a Hané* V, 1928, s. 56–67.

Hejnar, František, *Starým Žerotínem v roce 1946* (nepublikovaný rukopis), 2009, s. 113–114.

Hekele, František, Zaniklé tuhové doly ve Svinově u Mohelnice, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* I, Šumperk 1957, s. 32–35.

Herzán, Karel, *Beton a železo v moderních stavbách*, Praha 1904.

Hilmer, Franz, *40 Jahre Genossenschaftsarbeit in Deutschmähren*, Brün 1933, s. 418–419.

Hilmer, Franz, 46. *Tätigkeitsbericht des Zentral-Verbandes der deutscherlandw. Genossenschaften in Böhmen und Mähren*, Brünn 1940.

Hilmer, Franz – Theimer, Alfred, *Lagerhausbauten im deutschen Gebiete von Mähren*, Brünn 1937.

Hlaváček, Emil, *Architektura pohybu a proměn*, Praha 1985a.

Hlaváček, Emil, Výrobní a inženýrské stavby, *Vývoj architektury a urbanismu v ČSR v období 1948–1985. Výzkumný úkol VÚVA VIII-8-4/2 (část: průmysl)*, 1985b.

Hlavová, Hana, *Postupy výroby a prodeje kinematografických přístrojů vyráběných ve firmě Optikotechna v Přerově v letech 1938 až 1946* (bakalářská diplomová práce), Ústav filmu a audiovizuální kultury FF MU, Brno 2011, dostupné na <http://is.muni.cz>.

Hlůzová, Vlasta, *Osobnosti Šternberska ve 20. století*, Šternberk 2007.

Hnilica, František, Vývoj středomoravské elektrizace, in: *Dějiny věd a techniky* II, 1969, s. 39–47.

Holásková, Hana, *Stavební a umělecká historie zámku v Tovačově* (bakalářská diplomová práce), Ústav hudební vědy FF MU, Brno 2009, dostupné na <http://is.muni.cz>.

Holub, Luděk, Komanditní společnost František Nejezchleb, tzv. kyslíkárna, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku* I, Praha 2001, s. 451.

Höll, Čestmír, Vznik a vývoj mlékařského družstva v Paloníně – jednoho z prvních na Moravě, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* LXIII, Šumperk 1992, s. 11–22.

Höll, Čestmír, Soudobá a minulá díla na horním toku řeky Moravy, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* LXII, Šumperk 1994, s. 37–53.

Höll, Čestmír, Mlékařská družstva na severu Moravy do konce I. republiky, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* LXX, Šumperk 1995, s. 17–18.

Höll, Čestmír, 125 let železnice ze Šternberka přes Šumperk do Dolní Lipky, *Moravský sever*, č. 2, 11. 1. 1999, s. 15.

Höll, Čestmír, Předchůdkyně vikýřovické rafinérie minerálních olejů, *Moravský sever* č. 15, (9. 4. 2001a), s. 19.

Höll, Čestmír, Přešlo velké výročí hornohanácké obce Moravičany, *Moravský sever*, č. 41 (8. 10. 2001b), s. 19.

Höll, Čestmír, Přes podhorskou obec Sobotín přešlo už 650 let, II. část, *Moravský sever*, č. 22 (28. 5. 2002), s. 17; III. část, č. 23, 4. 6. 2002, s. 21.

Höll, Čestmír – Höll, Jan, Minulost a přítomnost vodních děl v Horním Podesní, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* XXII, 1972, s. 3–14.

Höll, Jan, Výstavba přečerpávací vodní elektrárny Dlouhé Stráně, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* LXV, Šumperk 1993, s. 49–57.

Höll, Jan (ed.), *Přečerpávací vodní elektrárna Dlouhé Stráně*, 1998.

~, *Homboker und Marienthaler Eisenwarenindustrie- und Handels A. G. Moravia*, Brünn 1930.

Homová, Alexandra, *Architekt Tomáš Černoušek* (bakalářská diplomová práce), Katedra dějin umění FF UP, Olomouc 2008, dostupné na <http://theses.cz>

- Horáček, Martin, Vila Ernsta Regenharta, in: Zatloukal, Pavel (ed.), *Slavné vily Olomouckého kraje*, Praha 2007, s. 32–34.
- Horáčková, Martina, *Architektura střední Moravy, 1918–1945: Přerov, Kroměříž, Bystřice pod Hostýnem, Holešov, Kojetín* (diplomová práce), Katedra dějin umění FF UP, Olomouc 2004.
- Horák, Vincenc, Městská cihelna v Litovli, in: Zlámal, Vladislav (ed.), *Litovel, Konice a okolí*, Brno 1937, s. 46–47.
- Horák, Vladimír, Mlýny v povodí Hané a Mikroregionu Němčicko, in: *Cesta XXII*, 2008, s. 12.
- Horká, Simona, Unikátní sušárna chmele z 19. století je na spadnutí, *Olomoucký deník*, 7. 1. 2009, olomoucky.denik.cz.
- Horváthová, A., *S. Hellera vdova a syn, továrna na sukna, flanely a módní zboží, a. s., Hranice 1892–1949, 1961* (inventář ev. č. 907, ZA Opava), 1978.
- Hosák, Ladislav, Průmyslové závody a jejich vývoj v Přerově před hospodářskou krizí let třicátých, in: *Sborník SLUKO, oddíl B*, 1951–1952, Olomouc 1953, s. 155–164.
- ~, Hospodářské družstvo v Lipníku nad Bečvou, in: Žurek, Karel (ed.), *Lipník nad Bečvou, město a okres*, Vyškov na Moravě 1933, s. 180–182.
- ~, Hospodářské družstvo v Olomouci, in: Obrtel, František (ed.), *Zemědělské družstevnictví v Československu*, Praha 1928, s. 407–411.
- ~, *Hospodářské sdružení průmyslu papíru v Praze. 1918–1928*, Praha 1928.
- Hošek, Emil, Průmyslové podnikání na panství Mírov koncem feudálního období, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník XXXI*, Šumperk 1976, s. 48.
- Hošek, Emil, K vývoji pilařského průmyslu na severní Moravě, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník LXV*, Šumperk 1993, s. 29–36.
- Hošek, Stanislav, Panský pivovar ve Vízmberku, *Podesní – vlastivědný časopis I*, 2006, č. 1–2, s. 4–8.
- Hradil, Otakar, Vodovod a městská vodárna v Přerově, in: Kovařík, Josef – Kraňoch, Jan – Jelínek, Bedřich, *Přerovsko-Kojetínsko*, Brno 1933, s. 114–115.
- ~, *Hranice a Lázně Teplice*, Hranice 1910.
- Hrdlička, Lubomír – Urbánek, Vladimír – Zamazal, Luděk, *Uničov v člancích historika a kronikáře Tomáše Souška*, Olomouc 2012.
- Hubálek, Jan, Bavlnářský závod Orban, in: Hubálek, Jan (ed.), *Zábřeh v minulosti i přítomnosti, Vlastivědný sborník I*, Zábřeh 1959a, s. 24–33.
- Hubálek, Jan, Vývoj sladovny, in: Hubálek, Jan (ed.), *Zábřeh v minulosti i přítomnosti, Vlastivědný sborník I*, Zábřeh 1959b, s. 68–70.
- Hubálek, Jan, Vývoj závodu tkalcovny hedvábí Hedva, in: Hubálek, Jan (ed.), *Zábřeh v minulosti i přítomnosti. Vlastivědný sborník I*, Zábřeh 1959c, s. 17–23.
- Hübner, Miloslav, Poznámka ke spisku z kaple v Lutíně, *Obecní zpravodaj* 30. 4. 1999, s. 2.
- Huňka, František, Vývoj závodu Kazeto, národní podnik, in: *Nikoli nejmenší na Moravě, kniha o Lipníku nad Bečvou*, Lipník nad Bečvou 1965, s. 124.
- Husseinová, Andrea, Art deco na Moravě, *Art and Antiques XII*, 2012, s. 78–79.
- Hýbl, Jaroslav, Počátky elektrifikace Zábřežska a Mohelnicka, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník XXXIII*, Šumperk 1977, s. 13–20.
- Hýbl, Jaroslav, Ke vzniku mohelnické a loštické elektrárny, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník LVIII*, Šumperk 1989, s. 33–38.
- CH**
- Chládek, Zdeněk, Zdeněk Plesník – zlínská legenda, *Architekt L*, 2004, č. 1, s. 67–69.
- Chmelař, Josef, Vzorný pilařský podnik, *Československý dřevoprůmysl XVII*, 1926, č. 48, s. 2–3.
- Chodounský, František, *Příspěvek k dějinám českého pivovarnictví*, Praha 1891.
- Chumchal, Milan, Průmyslový rozvoj města, in: *Přerov. Povídání o městě*, Přerov 2000.
- Chválová, Eva, Obchodní domy v Moravské Ostravě v období první republiky, in: Barcuch, Antonín – Jiřík, Karel (eds.), *Ostrava. Sborník příspěvků k dějinám a výstavbě města XXII*, Šenov 2005, s. 136–140.
- Chylík, Jindřich, Staré moravské papírny, *Papír a celulóza IX*, 1954, č. 5, s. 118–120; č. 11, 242–244.
- Chylík, Jindřich, Staré moravské papírny, *Papír a celulóza X*, 1955, č. 2, s. 33–34.
- Chytil, Miroslav, Stavební vývoj Prostějova v historické době, in: Cydlík, Tomáš et al., *Historie a současnost podnikání na Prostějovsku*, Žehušice 2009, s. 123–135.
- Chytil, Miroslav, Oděvní podnik Prostějov, in: Chytil, Miroslav (ed.), *Slavné stavby Prostějova*, Praha 2010, s. 198–201.
- I**
- Indra, Bohumír, *Hranice a okolí*, Brno 1934.
- Indra, Bohumír, Zaniklé vodní mlýny v Hranicích, *Zpravodaj města Hranic a lázní Teplic nad Bečvou XXIII*, 1981, červenec–srpen, s. 11–15.
- Indra, Bohumír, *Historie hranických domů, kapitolky z topografie města Hranic*, Hranice 2005, s. 288–292, dostupné na <http://www.historie.hranet.cz/pdf/historie-hranickych-domu-blok.pdf>.
- ~, Ing. Dr. Fr. Kovářík, *Úspěch. Magazin snaživých VI*, 1935, s. 373–377.
- J**
- jř-, Baťa se zakupuje v Prostějově, *Národní politika III*, č. 2, 2. 1. 1930, s. 10.
- jř-, Zánik velké firmy v Prostějově, *Národní politika LI*, č. 209, 2. 8. 1933, s. 9.
- J. M., 140 let mlýna Čápů v Němčicích nad Hanou, *Večerník Národních listů*, 30. 7. 1940, s. 3.
- Jahnová, Andrea, *Továrna na armatury, a. s. Dolní Lipová 1869–1948* (inventář ev. č. 1679, ZA Opava), 2010.
- Jákl, Pavel – Starec, Milan, *Pivovary poté. Rekonstrukce a konverze*, Praha 2011.
- ~, Jan Sigmund mrtev, *Hospodářský obzor IX*, 1936, s. 154.
- Janák, Jan, Počátky podnikatelské aktivity české buržoazie na Moravě (na příkladu cukrovarnictví), *Časopis Matice moravské*, 1924, s. 291–332.
- Janák, Jan, Ke vzniku první mechanické přádelny lnu na Moravě v Šumperku, in: *Lnářský průmysl – Příspěvky k dějinám*, sv. 4, Trutnov 1981, s. 185–221.
- Janásek, Jan – Vaňák, Bohumil, *75 let pivovaru v Holici u Olomouce 1897–1972*, Olomouc 1972.
- Jančálková, Blažena, *Rolnický akciový cukrovar a rafinérie cukru Vrbátky, 1861, 1869–1948, 1962* (inventář ev. č. 1571, MZA Brno), 1982.
- Jančálková, Blažena, *Akciová společnost rolnického cukrovaru v Čelechovicích na Hané (1840) 1869–1953* (inventář ev. č. 1569, MZA Brno), 1985.
- Jančálková, Blažena – Pohanka, S., *Spolek moravských cukrovarů – cukrovar Bedihošť* (inventář ev. č. 1572, MZA Brno), 1993.
- Jančálková, Blažena – Štarha, I., *Rolnický cukrovar a rafinérie*

- v Němčicích nad Hanou, 1881, 1909–1948, 1951 (inventář ev. č. 1578, MZA Brno), 1984
- Jančík, Stanislav – Kollmann, Vítězslav, 75. výročí založení závodu Seliko Litovel, in: *Zprávy vlastivědného muzea v Olomouci* č. 250, 1987, s. 1–6.
- Jandíková, Zdeňka, *Pivovar Hanušovice 1874–1999*, Hanušovice – Šumperk 1999.
- Janků, Vít, Rekonstrukce areálu bývalé sladovny v Kojetíně, in: *Případové studie regenerace Brownfieldů*, 2009, s. 30–36.
- Janoška, Martin, [Mja], Mlýn větrný, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002, s. 11, 151, 426.
- Janoška, Martin, *Větrné mlýny v Čechách, na Moravě a ve Slezsku*, Praha 2003.
- Janoška, Martin, *Minerální prameny v Čechách, na Moravě a ve Slezsku*, Praha 2011.
- Janoušek, Vojtěch, *Vývoj Smržic v letech 1848–1928*, Prostějov 1929.
- Janoušek, Vojtěch, Brno 1938.
- Janoušek, Vojtěch, První továrna na oděvy v Prostějově, in: Fukal, Rudolf – Kopecký, Milan, *Rodné zemi. Sborník prací k 70. výročí trvání musejního spolku v Brně a k 70. narozeninám jeho předsedy Doc. Dr. Aloise Gregora*, Brno 1958, s. 171–176.
- ~, Jauernig-Weidenau, *Sudetenpost* IV, 1958, č. 10, s. 4.
- Jedličková, Jana, *Olfedo, továrna na cukrovinky a čokoládu, Olomouc 1912–1948, 1949* (inventář ev. č. 997, ZA Opava), 1982.
- Jermář, Jindřich, Z historie textilního průmyslu v okrese Jeseník – 3. část, *Českoveský zpravodaj* XIX, 2013, č. 1, s. 6 – 4. část, *Českoveský zpravodaj* XIX, 2013, č. 2, s. 6.
- Jersák, Jan (red.), *Šumpersko*, Brno 1946.
- Jeřábek, Jindřich, *Historie a současnost hedvábnického průmyslu v Čechách a na Moravě*, Moravská Třebová 1993.
- ~, *Jesenicko. Sborník okresu Jeseník ve Slezsku*, Jeseník 1949.
- Joanidis, Sotiris, *Zlaté Hory v Jeseníkách: letopisy*, Zlaté Hory 2004.
- Jordánová, Květa, *Ukázka dokumentace průmyslu v okrese Jeseník z hlediska památkové péče* (nepublikovaný rukopis, NPÚ, výzk. úkol 401), Ostrava 2008.
- Josef, Dušan, *Encyklopedie mostů v Čechách na Moravě a ve Slezsku*, Praha 2002 (vydání 2., dopl.).
- ~, Josef Macharáček, *Lidové noviny* 8. 9. 1943, s. 3.
- ~, Jubileum padesátiletého trvání firmy Josefa Prokopa synové, *Mlynář XXXI*, 1920, č. 1, s. 50, příloha.
- ~, Jubileum pivovaru, *Pivovarské listy* XVIII, 1900, s. 108.
- Julínek, Josef – Sommer, Karel, *70 let mlékárny Otínoves*, Otínoves 1999.
- Jurášová, Vendula, *Architektura města Litovel mezi léty 1900–1945* (bakalářská diplomová práce), Katedra dějin umění FF UP, Olomouc 2011.
- K**
- kl-, Údolní přehrada nad Plumlovem, *Národní politika*, 4. 8. 1929, s. 3.
- kl-, Sport ve službách reklamy, *Národní politika*, 5. 12. 1934, s. 5.
- K., Přehrada pod Plumlovem, *Národní listy*, 5. 5. 1928, s. 12.
- ~, K regulaci řek na Moravě, *Moravská orlice* XLIX, č. 38 (16. 2. 1911), s. 6.
- ~, *K stoletému jubileu založení cukrovaru ve Vrbátkách. 1870–1970*, Vrbátky 1970.
- ~, K šedesátinám ing. Jana Hublíka, *Našinec* 15. 10. 1935, s. 3.
- Kallauner, Otakar, Oldřich Rosenberg †, *Stavivo* V, 1924, č. 2, s. 13–14.
- Kallerová, Milena – Vánský, David, K. *Zeжда v Přerově, 1909, 1925–1950, 1957* (inventář ev. č. 1480, SOkA Opava), 2003.
- Kallerová, Milena – Pluháčková, M., *Eduard Kokora, výroba mýdla a krystalické sody, Přerov 1948–1952* (inventář ev. č. 1578, SOkA Přerov), 2007.
- Kallerová, Milena, *Akciová společnost První moravská továrna na vodovody a pumpy, Antonín Kunz Hranice, 1885–1948, 1997* (inventář ev. č. 1598, ZA Opava), 2008a.
- Kallerová, Milena, *Středomoravské elektrárny, a. s. Přerov, 1898, 1919–1941, 1999* (inventář ev. č. 1603, ZA Opava), 2008b.
- Kalistová, Jitka – Roubic, Antonín – Tauš, Karel, *Krajský soud Olomouc, díl III, 1898–1923, 1930* (inventář ev. č. 481, SOkA Olomouc), 1964.
- ~, Karel Kašpar, *Stavitelské listy* XIV, 1918, č. 15, s. 1.
- Karlický, Vladimír, [kar], Lutín, firma Chema, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002, s. 400.
- Kaštil, Jul., Rolnický akciový pivovar v Prostějově, in: *Prostějov, město a okres*, Prostějov 1933.
- ~, *Katalog Zemské výstavy chmele v Tršicích na oslavu padesátiletého trvání chmelařského spolku v Tršicích*, Přerov 1933.
- Kazílek, Zdeněk, Stroje a zařízení pro zpracování nerostných hmot – základní výrobní program závodu ČKD – Přerovské strojírny, in: *Sborník prací ČKD Praha*, Praha 1968, s. 231–242.
- Kettnerová, Barbora, *Architekt Othmar Skrabal* (diplomová práce), Seminář dějin umění FF MU, Brno 2010, dostupné na <http://is.muni.cz>
- Kibic, Karel, *Historické radnice*, Praha 1988, s. 78.
- ~, Kladení základního kamene první rolnické sladovny na Hané, *Moravská orlice* VII, č. 119, 27. 5. 1869, s. 3.
- Klazarová, Zuzana – Kallerová, Milena, *Janisch Hans, továrna nábytkových a dekoračních látek, Šumperk 1935–1951 (1953)* (inventář ev. č. 1666, ZA Opava), 2010.
- Klega, Vilém, *Vznik a vývoj n. p. Sigma Lutín* (disertační práce), FF UP, Olomouc 1968.
- Klimková, Petra, Bydlení – téma, které pálí. Otevřou se mu pole i fabriky, *MFD DNES*, 27. 8. 2010, s. B1–B2.
- Klug, Karl, Die Seidenfabrik Schefter in Hohenstadt, *Schönhengster Jahrbuch* LV, 2009, s. 16–17.
- Knaap, Dorien, *Voor geld is altijd wel een plaats te vinden. De firma W. A. Scholten (1841–1892)*, Groningen 2004.
- Knop, Gustav, *Die Knop-Turbinen von Briegleb, Hansen & Co. in Gotha*, Gotha 1893.
- Knop, Gustav †, *Zeitschrift des Vereins Deutscher Ingenieure* XXXVIII, 1894, s. 1365.
- Kobza, Miroslav, Sírkařství v okrese vzniklo před téměř 160 lety, *Moravský sever*, č. 44 (1. 11. 1999), s. 15.
- Kobza, Miroslav, Předválečné dějiny průmyslu a živností v Postřelmově, *Moravský sever*, č. 29 (16. 7. 2001a), s. 15.
- Kobza, Miroslav, Ze Zábřeha do Sobotína jezdí vlaky již 130 let, *Moravský sever*, č. 45, 5. 11. 2001b, s. 17.
- Koloc, Josef, *Elektrotechnické závody akc. spol., dříve Jan Wagner a spol., výroba elektrotechnických potřeb a lisovna umělých hmot, provozovna Kyšperk 1941–1946* (inventář ev. č. 737, SOA Zámorsk), 1971.
- ~, Kommerzialrat Ludwig Klatscher, *Bohemia* LXXXV, č. 51 (21. 2. 1912), s. 4.
- Kolinský, Ot. – Stocký, Josef (eds.), *Kapitoly o průmyslu*

- Pražského kraje, vydáno u příležitosti jubilejního sjezdu Čs. inženýrů v Praze, Praha 1925.*
- Komínek, Milan, Tyršův most přes řeku Bečvu v Přerově, *Beton TKS XII*, 2012, č. 4, s. 16–19.
- Konečný, E., Hasičské závody, dříve R. A. Smékal v Čechách pod Kosířem, in: *Vlastivědný sborník střední a severní Moravy VIII*, 1929–1930, č. 1, s. 9–13.
- Konečný, F. V., Vzorná sladovna. 70 let dobré práce a výsledků „První rolnické sladovny akc. spol. v Prostějově“, *Kvas LXVII*, 1939, č. 41, s. 467–470.
- Konečný, Radim, Počátky elektrifikace Olomouce, in: *Hanácký kalendář*, Olomouc 2009.
- Konta, Ignaz, Geschichte der Eisenbahnen Oesterreichs vom Jahre 1867 bis zur Gegenwart, in: Strach, Hermann (ed.), *Geschichte der Eisenbahnen der Oesterreichisch-Ungarischen Monarchie*, Wien 1898, část I., díl II.
- Konvička, Josef, Ředitel Čeněk Votruba, *Hlasy z Hané I*, 1932, č. 52, s. 3.
- Kopecký ml., Jan, Rolnická mlékárna, in: Opluštil, Zdeněk – Řezníček, Josef (eds.), *Vojnice. Čítanka hanácké dědiny*, Vojnice 1935, s. 139–142.
- Kopecký, Jaroslav, Smutné vánoce zaměstnanců firmy Heller v Hranicích v roce 1905, *Hranický týden*, 2001, 7. 12., s. 6.
- Kopecký, Miroslav, Olomouc, in: Jaroslav Jáseka kol., *Vodárenství v Čechách, na Moravě a ve Slezsku*, Praha 2000, s. 139–142.
- Körner, Tomáš, *Vývoj prostorové struktury obce Lutín* (diplomová práce) Katedra geografie PřF UP, Olomouc 2001, dostupné na <http://geography.upol.cz>.
- Kos, Wolfgang – Dinohobl, Günter, *Grosser Bahnhof: Wien und die weite Welt*, Wien 2006.
- Košťálek, Alois, *100 let Sokola Kokory a 80 let národní házené*, Kokory 2003.
- Kotyška, Václav – Teyssler, Vladimír, *Technický slovník naučný, ilustrovaná encyklopedie věd technických XIV*, Praha 1938.
- Koucká, M., *První moravská rolnická akciová továrna na soustředěná hnojiva a lučebniny v Přerově 1894–1946* (inventář ev. č. 350, ZA Opava), 1977.
- Koudela, Miroslav, *Archiv obce Bolelouc 1821–1945, 1953* (inventář, ev. č. 302, SOkA Olomouc), 1991a.
- Koudela, Miroslav, *Archiv obce Tážal 1820–1945, 1950* (inventář, ev. č. 1351/4, SOkA Olomouc), 1991b.
- Koudela, Miroslav, *Archiv obce Těšetic 1722–1945, 1952* (inventář ev. č. 1352/4, SOkA Olomouc), 1991c.
- Koudela, Miroslav, *Archiv obce Lhoty nad Moravou 1732–1945, 1948* (inventář ev. č. 1441, SOkA Olomouc), 1993.
- Koudela, Miroslav, *Okresní úřad Litovel, 1827, 1850–1945, 1953* (inventář ev. č. 543, SOkA Olomouc), 1997.
- Koudela, Miroslav, *Místní národní výbor Dub nad Moravou, 1923, 1945–1990* (inventář ev. č. 1717, SOkA Olomouc), 2001.
- Koudela, Miroslav, *Paměti obce Holice*, Olomouc 2004.
- Koudelka, Drahomír, K historii vodní elektrárny Nové Mlýny u Litovle, in: *Sborník památkové péče v Severomoravském kraji*, svazek 5, Ostrava 1982, s. 262–265.
- Kout, Rudolf, Dnešní průmysl v Lipníku n. B., *Záhorská kronika XII*, 1930, č. 3, s. 99–108.
- Koutníková, Ivana, *Arizace židovského majetku na Olomoucku 1939–1940* (diplomová práce), FF UP, Olomouc 2012.
- Kovářík, Josef – Kraťoch, Jan – Jelínek, Bedřich, *Přerov: Přerovsko-Kojetínsko*, Brno 1933.
- Kovářík, František, Automobilka Wikov, in: *Prostějov, město a okres*, Brno 1932, s. 78–79.
- Kovářová, Stanislava, *Paměti obce Blatec*, Olomouc 1999.
- Kramoliš, Čeněk, Nynější průmysl v Hranicích, in: Fröhlich, Antonín (ed.), *Záhorská kronika. Vlastivědný sborník Záhoří a Pobečví XIV*, Dolní Újezd u Lipníka n. B. 1931–1932; s. 4–6.
- Kráčmar, Jiří, Štěpánovská mlékárna, in: *Štěpánov 2001. Sborník studií a článků k 800. výročí první písemné zmínky o obci Štěpánovu*, Štěpánov 2000, s. 48–50.
- Kráčmar, Jiří (ed.), *Štěpánov (sborník)*, Štěpánov 2005.
- Kráslová, Alena – Gebauerová, Ivana, *Krajský soud v Novém Jičíně, oddělení firemních spisů 1863–1949* (inventář ev. č. 154, ZA Opava), 1997.
- Křeček, František, *Báňská a hutní společnost, Karlova Huť, 1870–1905* (inventář NAD č. 8, NTM v Praze), 1933.
- Krejčířík, Mojmír, *Česká nádraží I*, Litoměřice 2003.
- Krejčířík, Mojmír [Kri], Výpravní budova železniční stanice, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004, s. 22.
- Krejčířík, Mojmír, *Česká nádraží II*, Litoměřice 2005.
- Krejčí, Vojtěch, *Sobotínsko – štěpánovské hornictví a železné hutě, akciová společnost, Sobotín (1873) 1880–1940. Inventář* (bakalářská práce), Katedra historie FF UP, Olomouc 2012, dostupné na theses.cz.
- Krejčová, Anna, *Ignác Seidl a spol., prádelny lnu a bavlny v Sudkově (1754) 1863–1946* (inventář ev. č. 499, ZA Opava), 1964.
- Kroupa, Ing., Význam průmyslu kamene ve Slezsku, in: *Jesenicko. Sborník okresu Jeseník ve Slezsku*, Jeseník 1949, s. 94–96.
- Krška, Ivan, *Archiv města Hranice, (1169) 1554–1945* (inventář ev. č. 822, SOkA Přerov), 1973.
- Krška, Ivan, *Okresní úřad Hranice, část 1 (1876–1918)* (inventář ev. č. 926, SOkA Přerov), 1977.
- Krška, Ivan, *Archiv města Lipník nad Bečvou* (inventář ev. č. 922, SOkA Přerov), 1980.
- Krumplovíč, Dušan, Vývoj průmyslu a průmyslových podniků na Hranicku, *Záhorská kronika XXVII*, 1949–1950, č. 1–4, s. 7–8, 18–21, 45–46.
- Kruťa, Tomáš, Dějiny dolování ve Zlatých Horách ve Slezsku, *Vlastivědný věstník moravský XIII*, 1958, s. 77–84, 149–155.
- Křupka, Václav – Vaňourek, Martin, *Mohelnice ve fotografii do roku 1948*, Mohelnice 2007.
- Krystýnková, Hana, *Josef Špaček a synové, továrna na vlněné látky, Prostějov, 1903, 1925–1948, 1949* (inventář ev. č. 1674, MZA Brno), 1992.
- Krystýnková, Hana, *Vulkania Prostějov, moravská továrna uměleckých předmětů kovových a jiných, dříve Theodor Dostál v Prostějově, s. s r. o., 1875, 1909–1948, 1956* (inventář ev. č. 1658, MZA Brno), 1993.
- Krystýnková, Hana, *G. Naefeke, dř. bratři Winterové, exportní hanácká sladovna, Prostějov, 1793, 1874–1948* (inventář ev. č. 2107, MZA Brno), 1996.
- Krystýnková, Hana – Paulíková, Jiřina – Doležel, Bedřich, *Továrna na obuv Prostějov 1945–1948* (inventář ev. č. 2051, MZA Brno), 1996.
- Kšíř, Josef, Novodobý Olomouc, in: *Věstník hlav. města Olomouce III*, č. 15, 1937, s. 185–189.
- Kšíř, Josef, Železniční nádraží v Olomouci, in: *Zprávy Vlastivědného ústavu v Olomouci*, Olomouc 1977.
- Kšíř, Josef, *Zmizelá Olomouc. Památce velkého Olomoučana*, Olomouc 2012.
- ~, Ku stoletému trvání Prostějovského pivovaru na Moravě, *Kvas XXVIII*, 1900, s. 309–310.

Kubištová, Pavla, Nejcenější cihelna střední Moravy chátřá, je na prodej, *MF DNES* 5. 9. 2009, s. B3.

Kubištová, V., *Juralit, Emil Schreiber, továrna na umělou pryskyřici a kyslík, Lipník nad Bečvou 1932–1948* (inventář ev. č. 346, SOkA Přerov), 1969.

Kubík, Antonín, Úprava Bečvy a stavba oseckého jezu u Lipníka nad Bečvou, in: Halavanja, Pavel (ed.), *Památník dvanáctého sjezdu S. I. A., konaného v Olomouci ve čtrnáctém roce republiky*, Olomouc 1932, s. 234–237.

Kubík, Antonín, Úprava Bečvy a stavba oseckého jezu v Lipníku n. B., in: Žurek, Karel (ed.), *Lipník nad Bečvou, město a okres*, Vyškov na Moravě 1933, s. 168–170.

Kučerková, Martina, *Latzel a spol., vápenka, Vápenná 1887–1947* (inventář ev. č. 450, SOkA Jeseník), 2005.

Kühndel, Jan (ed.), *Prostějov, město i okres*, Brno 1933.

~, Kupecká akciová sirkárna v Lipníku a „Helios“, *Český deník*, 1912, 15. 12., roč. 1, č. 347, s. 7.

~, Kupecká sirkárna, *Moravská orlice*, 1907, 18. 8., roč. 45, č. 188, s. 10.

Kutálková, Zlata, Víte, že letos je elektrifikaci naší obce 100 let?, *Osecké noviny* 2011, č. 13, s. 15.

Kux, Hans, *Verwaltungsgeschichte der Stadt Olmütz*, Olmütz 1942.

Kux, Johann, *Geschichte der königl. Stadt Mährisch-Neustadt*, Mährisch-Neustadt 1923.

Kvapil, Vítězslav, 170 let sklářské tradice v Rapotíně, *Stavební listy* VI, 2000, č. 3, s. 38.

Kvapilová Nováková, Michaela, *Automobilka Wikov, síla – jistota – krása*, Prostějov 2010a.

Kvapilová Nováková, Michaela, Areál firmy Wichterle a Kovářík, in: Chytil, Miroslav (ed.), *Slavné stavby Prostějova*, Praha 2010b, s. 150–153.

L

Lang, Adolf, O výrobě fosforových, tzv. „zednických“ sirek, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* III, Šumperk 1958, s. 10–13.

Lang, Adolf, Vyprávění o tvarůžkách, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník*, IV, Šumperk 1959, s. 13–20.

Láník, Jaroslav – Cikrt, Miloš, *Dvě tisíciletí vápenictví a cementárenství v českých zemích*, Praha 2001.

Lapáček, Jiří (ed.), *Brodek u Přerova, historie a současnost*, Brodek u Přerova 2001.

Lapáček, Jiří, Historie Tyršova mostu v Přerově, in: *Sborník Státního okresního archivu Přerov* XIV, Přerov 2006, s. 171–222.

Lapáček, Jiří, *Archiv obce Brodek u Přerova, 1559–1945 (1950)* (inventář ev. č. 1316, SOkA Přerov), 2008a.

Lapáček, Jiří, Dějiny Drahotuše do roku 1848, in: Jiří Lapáček (ed.), *Drahotuše. Historie a přítomnost*, Hranice 2008b, s. 21–94.

Lapáček, Jiří, Zemědělství, živnosti a průmyslové podniky, in: Lapáček, Jiří (ed.), *Drahotuše. Historie a přítomnost*, Hranice 2008c, s. 233–259.

Lapáček, Jiří et al., *Historie a současnost podnikání na Přerovsku a Hranicku*, Žehušice 2009.

Lapáček, Jiří, Průkopnická činnost Karla Herzána a Ludvíka Uhlíře při zavádění železobetonu do stavebnictví, in: *Sborník Státního okresního archivu Přerov* 2010, Přerov 2010, s. 27–71.

Lapáček, Jiří – Rosketel, Zdeněk – Zvoneček, Alois, *100 let provozu přerovského vodovodu*, Přerov 2003.

Lauermannová, Marie, *720 let Štítů*, Štíty 1998.

~, Lefenda, Johann, in: Hermann Heller; *Mährens Männer der*

Gegenwart IV, Brünn 1890, s. 95–96.

Letfus, Josef, Řeka Morava na Olomoucku a Litovelsku, in: Halavanja, Pavel (ed.), *Památník dvacátého sjezdu SIA*, Olomouc 1932, s. 228–234.

Leitner, B. R., Die erste mechanische Flachs- spinnerei zu Schönberg in Mähren, *Encyclopädische Zeitschrift des Gewerbewesens* V, 1845, s. 138–154.

Lexová, Marcela, *Jan Homma, mechanická tkalcovna pestrobarevného zboží Šternberk 1944–1948* (inventář ev. č. 1081, ZA Opava), 1988.

Lexová, Marcela, *Rolnický akciový cukrovar Drahanovice 1869–1948* (inventář ev. č. 1148, ZA Opava), 1992.

Libštejnský, Jan, *Kapitoly z historie rapotínské sklárny* (nepublikovaný rukopis), 1976.

Libštejnský, Jan, První sklárna na losinském panství Žerotínů, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* XXXIV, 1977, s. 53–54.

Libštejnský, Jan – Kašpárek, Antonín, *150 let trvání sklárny v Rapotíně, 1829–1979*, Rapotín 1979.

Likler, Ladislav (ed.), *Historie mlékárenství v Čechách, na Moravě a ve Slezsku* II, Praha 2001.

Likovský, Zbyněk, *Pivovary Moravy a rakouského Slezska 1869–1900*, Praha 2000.

Linhartová, Dana, *Šumperk, tkalcovna hedvábí S. Trebitsch a syn (1900)*, nepublikovaný rukopis, 2013.

~, Lipenia, in: Žurek, Karel (ed.), *Lipník nad Bečvou, město a okres*, Vyškov na Moravě 1933, s. 149.

~, Lipenská sirkárna, *Opavský Týdenník*, 1912, 18. 12., roč. 43, č. 39, s. 5.

~, Lipnická sirkárna, *Lidové noviny*, 1912, 6. 12., roč. 20, č. 336, s. 9.

~, Lipnická výstava, *Lidové noviny*, 1910, 23. 8., roč. 18, č. 230, s. 9.

List, Vladimír, Středomoravská elektrárna, *Elektrotechnický obzor* VIII, 1919, s. 293–295.

Liška, Jiří, Pila ve Štítech. Ze vzpomínek Gertrud Schimrow rozené Jeschek, *Štítecký list* VIII, 2007, č. 1, s. 11.

Lolek, Ctibor, Historie závodu MEZ (Alfa), in: Hubálek, Jan (ed.), *Zábřeh v minulosti i přítomnosti, Vlastivědný sborník* I, Zábřeh 1959, s. 43–48.

Lolek, Ctibor – Picka, Jan, *Závod MEZ Zábřeh*, Šumperk 1978 (Vlastivědné zajímavosti, číslo 157).

Lošťák, Jaroslav, Z počátků městské hydrocentrály a elektrifikace Litovle a okolí, in: *Okresní archiv v Olomouci* IX, 1981, s. 146–148.

Lukešová, Pavla, *Johann Ospald, Bělidlo a úpravna Oskava 1870, 1892–1951* (inventář ev. č. 1257, SOkA Olomouc), 2012.

M

Mačák, Jakub, *Příspěvek k dějinám Velkého Týnce v letech 1938–2008* (diplomová práce), Katedra historie PF MU, Brno 2009, dostupné na <http://is.muni.cz>.

Machač, Jan (ed.), *Velká Bystřice. Minulost a současnost*, Ostrava 1977.

Machar, Ivo, Dějiny cukrovaru v Drahanovicích v kontextu vývoje cukrovarnictví na střední Moravě, *Listy cukrovarnické a řepařské* CXXVIII, 2012, č. 9–10, s. 300–303.

Mainuš, František, *Vlnářství a bavlnářství na Moravě a ve Slezsku v 18. století*, Praha 1960.

Malinovský, Břetislav, *Výzkum energetických objektů* (nepublikovaný rukopis, MK ČR, 1996–1998), Praha 1998.

Malík, Ivo, Z historie hranické mlékárny, *Hranický týden* IX, č. 6, 7. 2. 2003, s. 6.

- Mana, Jiří, 175. výročí skláren v Rapotíně, *Sklář a keramik* LIV, 2004, č. 10, s. 286–287.
- Marada, Miroslav, *Okresní úřad Hranice, 1814, 1850–1945, 1955* (inventář ev. č. 1284, SOkA Přerov), 2005.
- Mareček, Jan (ed.), *ČSD Dílna pro opravu vozidel Šumperk*, Šumperk 1967.
- Marek, Pavel, Prostějov v letech 1848–1918, in: Bartoš, Josef et al., *Prostějov, dějiny města*, Sv. 2, Prostějov, 1999, s. 7–71.
- Margolius, Ivan, *Architects + Engineers = Structures*, London 2002.
- Marschner, Erhard, Langer, Adolf Richard, in: *Neue Deutsche Biographie* XIII, 1982, s. 589, dostupné na <https://www.deutsche-biographie.de>.
- Martens, Peter, Otto Friedrich Theimer †, *Bautechnik* LXI, 1984, s. 143–144.
- Martínek, Zdeněk, 20 let čs. národního hodinářského průmyslu, *Jemná mechanika a optika* II, 1966, s. 313–316.
- Martínek, Zdeněk, Časoměrná technika, in: *Studie o technice v českých zemích VI, 1918–1945*, Praha 2009a, s. 639–666.
- Martínek, Zdeněk, *Dějiny československého hodinářského průmyslu I a II*, Brno 2009b.
- Martischinig, Michael, Serres-Wieczffinski, August(e), in: *Österreichisches Biographisches Lexikon 1815–1950*, Sv. 12, 2002, s. 192.
- Maška, Eduard, Jan Sigmund, zakladatel nového průmyslového dědictví. František Sigmund, průkopník technického pokroku v zemědělství, *Úspěch. Magazin snaživých* VI, 1935, 380–396.
- Matěj, Miloš, [MAT], Cukrovar, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku* III, Praha 2003a, s. 432.
- Matěj, Miloš, [MAT], Cukrovar, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku* III, Praha 2003b, s. 450.
- Matěj, Miloš, [MAT], Elektrárna, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku* III, Praha 2003c, s. 447–448.
- Matěj, Miloš, [MAT], Optikotechna (Meopta), in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku* III, Praha 2003d, s. 454.
- Matěj, Miloš, [MAT], První moravský akciový pivovar se sladovnou, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku* III, Praha 2003e, s. 451–453.
- Matěj, Miloš, [MAT], Rolnická akciová továrna na hnojiva a lučebniny, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku* III, Praha 2003f, s. 448.
- Matěj, Miloš, [MAT], Vodohospodářství, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky Čech, Moravy a Slezska* III, Praha 2003g, s. 454–454.
- Medek, Vojtěch, Elektrárna hlav. města Olomouce v Hlubočkách, *Věstník hlavního města Olomouce* I, 1935, č. 13, s. 103–104.
- Medek, Vojtěch, Lidová zádruha v Olomouci průkopníkem našeho družstevnictví v kraji, *Našinec* LXXII, č. 222 (27. 9. 1936), s. 5–6.
- Medková, Irma – Spurný, František, Přehled archivních fondů do znárodnění v podnikovém archivu n. p. Moravolen Šumperk, in: *Lnářský průmysl – Příspěvky k dějinám*, sv. 4, Trutnov 1981, s. 363–373.
- ~, Mechanická výroba konfekční továrna Gustav Sborowitz a syn, in: Kühndel, Jan (ed.), *Prostějov. Město a okres*, Brno 1933, s. 57.
- Melka, Václav, Historie a současnost Mladče a Sobáčova, in: Arnošt, Václav – Melka, Václav – Tymonová, Markéta et al., *Mladeč 650 let. Sborník příspěvků z historie a současnosti Mladče, Sobáčova a Nových Zámek vydaný u příležitosti 650. výročí první písemné zmínky*, Mladeč 2000, s. 58.
- Melichar, Stanislav et al., *100 let železniční tratě Hanušovice–Glucholazy*, Šumperk 1988.
- Melichárek, Petr, *Pivovary Olomouce a okolí – historie a současnost*, nedat., dostupné na <http://www.pivovaryolomoucka.estranky.cz>.
- Melotík, Zdeněk, *Olomouc rabína Bertholda Oppenheima*, Olomouc 2005.
- Melzer, Miloš, *Pivovar Holba Hanušovice, 1874–2004*, Hanušovice – Šumperk 2004.
- Menghin, Oswald, †Anton Dachler, *Monatsblatt des Vereines für Landeskunde von Niederösterreich* IX, 1923, č. 22, s. 18–25.
- Mentschl, Josef – Spurný, František, Schmidt, Anton, *Österreichisches Biographisches Lexikon 1815–1950*, Sv. 10, Wien 1992, s. 242.
- Mertová, Martina, Zábřeh – Sušárna mléka / Průmysl mléčné výživy, in: *Plošný průzkum, zhodnocení, dokumentace architektonického dědictví 19. a 20. století*, (Výzkumný úkol č. 402), NPÚ, ú. o. p. v Olomouci, 2006.
- Mertová, Martina, Architektonický vývoj Zábřehu na konci 19. a ve 20. století, in: *Sborník Národního památkového ústavu, územního odborného pracoviště v Olomouci*, Olomouc 2008, s. 51–65, dostupné na <http://www.npu.cz/download/1263559381/sbornik-olomouco7.pdf>.
- ~, Městská elektrárna v Přerově, in: Kovařík, Josef – Kraťoch, Jan – Jelínek, Bedřich, *Přerov: Přerovsko-Kojetínsko*, Brno 1933, s. 108–113.
- ~, Městské podniky, in: Žůrek, Karel (ed.), *Lipník nad Bečvou, město a okres*, Lipník nad Bečvou 1933, s. 106–112.
- Michal, Stanislav [Mch], Elektrárna vodní, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku* II, Praha 2002, s. 11–12.
- Michal, Stanislav [Mch], Strojírna Wichterle & Kovářik, a. s. v Prostějově, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku* III, Praha 2003, s. 435–436.
- Mikmek, Vladislav, *Rod Kleinů na Sobotínku* (magisterská diplomová práce), Historický ústav FF MU, Brno 2010, dostupné na <http://is.muni.cz>.
- ~, Mikulaschek, Carl, in: Heller, Hermann; *Mährens Männer der Gegenwart* IV, Brünn 1890, s. 95–96.
- Milerová, M., *Perla, bavlnářské závody, s. p. Ústí nad Orlicí – závod Zábřeh na Moravě 1945–1993* (inventář ev. č. 8609, SOA Zámrska), 2003.
- Miloš, Karel, Vodní dílo Červený dvůr v Rapotíně, *Podesní* V, č. 9–10, 2010, s. 6–12.
- Mizera, František, Rolnický akciový cukrovar v Čelechovicích na Hané, in: *Prostějov. Město a okres*, Brno 1933, s. 143–146.
- MLčák, Leoš, Olomoucký kovář a umělecký zámečník Johann Lefenda (1844–1907), in: *Okresní archiv v Olomouci* XVII, 1989, s. 159–163.
- ~, Mlékárna OLMA v Olomouci, *Architektura ČSR* XXXII, 1973, č. 6, s. 274.
- ~, Mlýny, hospody a řemesla, in: Opluštil, Zdeněk, *Šternbersko, vlastivědná čítanka*, Vyškov na Moravě 1931, s. 195–336.
- Molinari, Milan, *30 let závodu Polygrafia Lipník nad Bečvou*,

- Lipník nad Bečvou 1982.
- Morávková, Jana, *Schefter Hermann, továrna na hedvábí, Zábřeh 1901–1946, 1965* (inventář ev. č. 1674, ZA Opava), Olomouc 2010.
- ~, Moravské rolnické cukrovary získaly svou vlastní rafinerii, *Národní listy* LVII, č. 192 (15. 7. 1917), s. 7.
- Mrázková, Soňa, *Architektonické dílo Jaroslava Kováře st., 1883–1961* (magisterská diplomová práce), Seminář dějin umění FF MU, Brno 2008, dostupné na <http://is.muni.cz>.
- Mrkvička, Ladislav, Rolnická akciová továrna na hnojiva a lučebniny v Přerově, *Sborník SIA 1932*, Olomouc 1932, s. 209–210.
- Mucha, Jaroslav, *Adresář města Prostějova*, Prostějov 1933.
- Mucha, Jaroslav, *Adresář města Prostějova*, Prostějov 1939.
- Müllerová, Štěpánka, *Průmyslové stavby inženýra architekta Tomáše Černouška* (bakalářská práce), Katedra dějin umění FF UP, Olomouc 1993.
- Muroň, Drahomír et al., *140 let jindřichovské papírny*, Jindřichov 2002.
- Musil, Jiří V. – Gračka, Petr, Bývalá dobytčí tržnice v Olomouci – významná technická památka, *Vlastivědné listy Severomoravského kraje* XIV, 1988, č. 1, s. 17–18.
- ~, Mužové z Moravy, pověřenci důvěrou pana státního presidenta, *Moravská orlice*, 1940, 10. 11., roč. 78, č. 265, s. 6.
- Myška, Milan, Slezská lnářská firma „Regenhardt und Raymann“ za průmyslové revoluce, in: *Lnářský průmysl. Příspěvky k dějinám*, Sv. 6, 1986, s. 85–130.
- Myška, Milan, Kaménky do mozaiky životopisu podnikatele Franze Kleina, *Severní Morava. Vlastivědný sborník LXXX*, 2000, s. 3–8.
- Myška, Milan, [MM], Oberleithner, rodina obchodníků, manufakturistů a průmyslníků v plátenictví v Šumperku, in: Myška, Milan et al., *Historická encyklopedie podnikatelů Čech, Moravy a Slezska do poloviny XX. století*, Ostrava 2003a, s. 323–325.
- Myška, Milan, [MM], Siegl, rodina průmyslníků v oboru textilu, in: Myška, Milan et al., *Historická encyklopedie podnikatelů Čech, Moravy a Slezska do poloviny XX. století*, Ostrava 2003b, s. 433–435.
- Myška, Milan, [MM], Schreiber, rod průmyslníků v oboru sklářství, in: Myška, Milan et al., *Historická encyklopedie podnikatelů Čech, Moravy a Slezska do poloviny XX. století*, Ostrava 2003c, s. 427–428.
- Myška, Milan – Smutný, Bohumír, [MM – BS], Seidl, in: Myška, Milan et al., *Historická encyklopedie podnikatelů Čech, Moravy a Slezska do poloviny XX. století II*, Ostrava 2008, s. 319–322.
- N**
- ~, Na pumpy jsou Sigmundi!, *Olomouc. Město i okres*, Brno 1930.
- Nachtmannová, Iva, Tržnice v Olomouci, *ASB VI*, 2009, č. 10, s. 18–19.
- ~, Návěští strany navrženého pivovaru akciového se sladovnou v Kojetíně, *Našinec* IV, č. 28 (6. 3. 1872), s. 2.
- Necid, Jiří – Juračka, Vladimír, *Hranice, malý průvodce městem a okolím*, Hranice 1995.
- ~, Nehera, vzor podnikatele, *Zlín*, 1935, 22. 3., roč. 8, č. 12, s. 2.
- Němcová, Romana, *Okresní úřad Prostějov 1857–1933* (inventář ev. č. 755, SOkA Prostějov), 2009.
- Němec, Jiří, Pár řádek z historie, in: *Žerotín*, Žerotín 2009.
- Němec, Ludvík, Jak dlouho bude ještě sušička zahálet?, *Rudé Právo* (19. 10. 1954), s. 3.
- Němeček, Miroslav, *Počátky chemie v Přerově*, dostupné na <http://www.rosmus.cz/archiv/firmy/chemicka.pdf>
- Nevěřil, František, *Prvních sto let koncernového podniku MILO v Olomouci*, Olomouc 1985.
- ~, Nová hanácká sladovna na Moravě, *Našinec*, č. 49, (29. 2. 1940), s. 6.
- ~, Nová odborná továrna v ČSR, *Fotografický obzor* XLII, 1934, s. 41.
- Novák, Josef, *Dějiny Moravičan a Doubravice*, Moravičany 1993.
- Novák, Petr, *Historie zemědělské techniky*, Praha 2004.
- Nováková, Hana, *Klappenrothova textilní manufaktura v Šumperku* (seminární práce), Katedra české literatury, literární vědy a dějin umění, FF OU, Ostrava 2001.
- Nováková, Hana, *Továrna na výrobu hedvábného zboží Arnolda Schimetschka*, 2004, dostupné na <http://sumpersky.rej.cz/clanky/clanek-2413>.
- Nováková, Helena, *Ztracená Oskava*, Oskava 2003.
- Nováková, Michaela, *Dokumentace a památkové hodnocení průmyslové architektury cukrovaru v Bedihošti* (seminární práce), Katedra české literatury, literární vědy a dějin umění FF UO, Ostrava 2004.
- Nováková, Michaela, *Vulkania Prostějov. Produkce pro Ostravu a Prostějov* (diplomová práce), Katedra české literatury, literární vědy a dějin umění, FF UO, Ostrava 2006.
- Nováková, Miroslava, *Rolnický akciový cukrovar Malé Prosenice, 1874, 1881–1948, 1950* (inventář ev.č. 390, ZA Opava), 1997.
- Novotná, Daniela, *Technické památky*, Praha 2008.
- Novotná, Miroslava, G. A. Buhl a syn, spojené přádelny a textilní závody, *Staré Město pod Sněžníkem (1792) 1871–1946 (1947)* (inventář ev. č. 1533, ZA Opava), 2005.
- Novotný, Petr, Papír s ručně přidanou hodnotou. (Žerotínský lev v papírně, která přetrvala věky), *Packaging* XI, 2007, č. 6, s. 48–51.
- Novotný, Petr, *O papírnách ztracených i těch znovu nalezených*, Praha 2008.
- Nový, Otakar – Šetlík, Jiří, *Cubr – Hrubý – Pokorný*, Praha 1962.
- ~, Nový největší komín na Přerovsku, *Moravská orlice* LXXII, č. 219 (16. 6. 1934), s. 4.
- Nyklová, N., *Manila, provazárna, přádlena konopí a tkalcovna popruhů, s. s. r. o. Olomouc 1924–1949* (inventář ev. č. 1400, ZA Opava), 1972.
- O**
- ~, Obchodní dům továrníka Antonína Kunze, *Album předních podniků českých*, Praha 1901.
- Obrtel, František, *Zemědělské družstevnictví v Československu*, Praha 1928.
- Obšil, Karel, Z dějin potravinářského průmyslu v Litovli, in: *Sborník vlastivědné společnosti muzejní v Olomouci* LXII, 1972, s. 146–150.
- ~, Od cementárny až k výrobě umělého kamene, *Našinec*, 1940, 5. 5., roč. 76, č. 103, s. 13.
- Odvárka, Miroslav, [M. O.], Sjezd Čs. keramické a sklářské společnosti v Karlově Studánce pod Pradědem, *Stavivo* XXVI, 1948, s. 228–229.
- ~, *Okresní stavební podnik v Šumperku* (technická zpráva, uloženo na odboru výstavby MÚ v Šumperku, nedatováno
- ~, Olmütz, Braugerechtigte Bürgerschaft, *Brauer-Zeitung Gambrinus* XXIV, 1897, s. 60.

- ~, Olomouc – hanácká metropole, *Národní listy* LXV, č. 93 (4. 4. 1925), s. 6 přílohy.
- ~, Optikotechna, společnost s r. o. v Přerově, *Foto-noviny* XVIII, 1937, s. 58–59.
- ~, Optikotechna, továrna na jemnou mechaniku v Přerově, *Foto-noviny* XVIII, 1937, s. 136–139.
- ~, *Osek nad Bečvou, putování staletími 1322–2002*, Osek nad Bečvou, 2002.
- Otýpka, Jan, *Vápenky v Česku* (Výzkumný pasport VCPD Vp 0007), 1997.
- Otýpka, Jan, [JOT], Schindlerova vápenka a vápencový lom, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku I*, Praha 2001a, s. 494.
- Otýpka, Jan, [JOT], Vápenka a vápencové lomy s úzkorozchodnou dráhou, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku I*, Praha 2001b, s. 392.
- Otýpka, Jan, [JOT], Vápenka a těžba vápence, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002a, s. 150.
- Otýpka, Jan, [JOT], Vápenka Eisensteinova, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002b, s. 246.
- Otýpka, Jan, [JOT], Vápenka, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku III*, Praha 2003, s. 608.
- Otýpka, Jan, [JOT], Cihelna, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004, s. 25.
- Outrata, Bohumil, *Nezamyslice a místní část Těšice 1276–2006*, Nezamyslice 2006.

P

- (pfei), Možnosti všestranného využití hydroglobusů, *Pravda* XLV, č. 207 (29. 8. 1964), s. 3.
- ~, *Padesát let trvání rolnické cukrovarny ve Vrbátkách 1870–1920*, Prostějov 1920.
- Pachl, Hans, Die Likörfabrik des Albert Michler in Buchsdorf, in: Pachl, Hans (ed.), *Jauernigund das Jauerniger Ländchen: Ein Heimatbuch des ehemaligen Gerichtsbezirkes Jauernig*, Vaihingen an der Enz 1983.
- Palát, Jiří, Velkolosinský papírník Matyáš Werner ml. a dědicové, dodavatelé papíru pro Haličské království (1793–1804). Příspěvek k dějinám česko-ruského obchodu, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* LVI, 1988, s. 33–38.
- Palát, Jiří, Papírna ve Velkých Losinách v majetku Anny Wernerové (1795–1824), in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník* LXXII, Šumperk 1996, s. 3–20.
- Palát, Jiří – Šrámek, Pavel, [JP – PŠ], Karger, rodina podnikatelů v oboru papíru a lepenky, in: Myška, Milan et al., *Historická encyklopedie podnikatelů Čech, Moravy a Slezska do poloviny XX. století II*, Ostrava 2008a, s. 168–169.
- Palát, Jiří – Šrámek, Pavel, [JP – PŠ], Kink, rodina podnikatelů v oboru stavebnictví a papírenském průmyslu, in: Myška, Milan et al., *Historická encyklopedie podnikatelů Čech, Moravy a Slezska do poloviny XX. století II*, Ostrava 2008b, s. 172–173.
- Palát, Jiří – Šrámek, Pavel, [JP – PŠ], Schmidt, větev ze Štítů, rodina podnikatelů v oboru plátna a ručně čerpaného papíru, in: Myška, Milan et al., *Historická encyklopedie podnikatelů Čech, Moravy a Slezska do poloviny XX. století II*, Ostrava 2008c, s. 330–333.
- Palát, Jiří et al., *125 let papírny v Olšanech. 1861–1986*,

- Olšany 1986.
- ~, *Pamětní kniha staničního úřadu Šilperk*, nedat., dostupné na <http://www.moravska-pohranicni.cz>.
- ~, *Pamětní list k upomínce 25letého trvání akc. společnosti Rolnického cukrovaru v Brodku 1861–1906*, Přerov 1906.
- Papajík, David, Harrachové na Olomoucku, *Střední Morava* III, 1996a, s. 51–57.
- Papajík, David, *Paměti obce Náměště na Hané*, Olomouc 1996.
- Papajík, David, Ottahalové – vzestup a pád, *Střední Morava* IV, 1998, č. 7, s. 7–25.
- Papajík, David, *Dějiny obcí Těšetice, Rataje a Vojnice*, Těšetice 2003.
- Papajík, David, Továrna bratří Sigmundů (později Sigma Lutín), in: *Dějiny obcí Lutín a Třebčín*, Lutín 2005.
- Papajík, Rostislav, *Vznik a historie závodu Tesla n. p. Litovel*, Litovel 1965.
- Papoušek, Miroslav, *Ocelový nýtovaný příhradový most přes řeku Bělou v Jeseníku. Návrh na prohlášení za kulturní památku*, Olomouc 2000, nestr., uloženo: NPÚ, ú. o. p. v Olomouci.
- Papoušek, Miroslav, *Plošný výzkum industriálního dědictví v okrese Přerov*, (nepublikovaný rukopis, výzkumný úkol 401, NPÚ) Olomouc 2007a.
- Papoušek, Miroslav, Vápenické pece města Olomouce v Grygově v 19. století, in: Merta, Jiří – Merta, Ondřej (eds.), *Archeologia technica* XIX, Brno 2008, s. 56–67, dostupné na www.starahut.com/at/at19/AT19-09.pdf.
- Paulíková, Jiřina, *Cukrovar a rafinerie cukru Vrbátky, n. p., Vrbátky 1946, 1948–1957, 1966* (inventář ev. č. 2645, MZA Brno), 1994.
- Pavlátová, I., *Elton s. p. Nové Město nad Metují 1949–1992* (1995), 1950–1992 (inventář ev. č. 1924, SOA Zámorsk) 1998.
- Pavličík, Miloslav, *Siegl Carl senior, tkalcovna, bělidlo, úpravna lněného a bavlněného zboží, Šumperk (1786) 1854–1946* (inventář ev. č. 1534, ZA Opava), 2005.
- Pavličková, Marie, *Archiv obce Všechnovice*, (inventář ev. č. 1452, SOkA Přerov), 2012.
- Pechar, Josef, *Československá architektura 1945–1977*, Praha 1979.
- Pejpek, Tomáš, *Areál armády ČR v Olomouci-Neředíně* (nepublikovaný rukopis), 2004.
- Pejpek, Tomáš – Rozwalka, Szymon, Přestavba síla v Olomouci, *ERA* 21, 2006, č. 2, s. 42–45.
- Pelčák, Petr – Šlapeta, Vladimír – Wahala, Ivan (eds.), *Jan Vítěk. 1890–1966* (kat. výstavy), Brno 1999.
- Peter, G. A., Rolnické mlékařské družstvo, in: Jersák, Jan (red.), *Šumpersko*, Brno 1946, s. 56.
- Peterka, Miloslav (ed.), *Smržice. Příroda – historie – lidé*, Smržice 1994.
- Peterková, Petra, [Ppe], Cukrovar, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku I*, Praha 2001, s. 360, 488.
- Peterková, Petra, [Ppe], Mlýn vodní, tzv. Králíkův umělý mlýn, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002a, s. 450–451.
- Peterková, Petra, [Ppe], Pivovar a sladovna, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002b, s. 450.
- Peterková, Petra, [Ppe], Cukrovar, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004, s. 74–75.
- Petr, O. – Růžička, J., Rolný, továrna na oděvy, Prostějov 1921–1946 (inventář ev. č. 1812, MZA Brno), 1964a.
- Petr, O. – Růžička, J., *Sbor, Gustav Sborowitz a syn, továrna*

- na oděvy, *Prostějov 1928–1946* (inventář ev. č. 1816, MZA Brno), 1964b.
- Petr, O. – Růžička, J., *Arnošt Lukovský, továrna na oděvy, Prostějov 1930–1948* (inventář ev. č. 1796, MZA Brno), 1965a.
- Petr, O. – Růžička, J., *Bratři Bauerové, tovární výroba oděvů a pytlů, Prostějov 1935–1948* (inventář ev. č. 1762, MZA Brno), 1965b.
- Petr, O. – Růžička, J., *F. Řezáč a spol., Továrna na pánské, dámské a dětské oděvy, Prostějov 1920–1948* (inventář ev. č. 1816, MZA Brno), 1965c.
- Petr, O. – Růžička, J., *Greif a Melhuba, tovární výroba dámské, dívčí a dětské konfekce, Prostějov 1924–1948* (inventář ev. č. 1780, MZA Brno), 1965d.
- Petr, O. – Růžička, J., *Jan Nehera, oděvní služba, Prostějov 1933–1946* (inventář ev. č. 1803, MZA Brno), 1965e.
- Petr, O. – Růžička, J., *Kapo, Karel Pospíšil, Továrna na oděvy, Prostějov 1931–1948* (inventář ev. č. 1789, MZA Brno), 1965f.
- Petr, O. – Růžička, J., *Kluge a syn, továrna na dámské pláště, Prostějov 1924–1948* (inventář ev. č. 1791, MZA Brno), 1965g.
- Petr, O. – Růžička, J., *Prostějovské oděvní závody Rudolf Hinne, Prostějov 1938–1948* (inventář ev. č. 1783, MZA Brno), 1965h.
- Petr, O. – Růžička, J., *Spojené továrny na oděvy, Erich Volkert, Prostějov 1919–1948* (inventář ev. č. 1819, MZA Brno), 1965i.
- Petr, O. – Růžička, J., *Továrna na pánské oděvy Bertold Iltis, Prostějov 1922–1948* (inventář ev. č. 1787, MZA Brno), 1965j.
- Pfütznerová, Dagmar, Tajemství vily Erwina Weisse v Jeseníku, in: *Jesenicko. Vlastivědný sborník*, sv. 2, 2001, s. 34–38.
- Pinkava, Miroslav, *Gramofony z Litovle – stručná historie slovem i obrazem*, Brno 2010.
- Pinkava, Viktor, Oskava, in: Kratochvíl, Augustin (ed.), *Vlastivěda Moravská II. Místopis Uničovský a Rýmařovský okres*, Brno 1922, s. 393.
- Pitra, Rudolf, Píchovy patentní železné konstrukce úsporné, in: *Technická práce ve východních Čechách*, Hradec Králové 1927, s. 301–319.
- ~, *Plán rozvoje vodovodů a kanalizací Olomouckého kraje*, Olomouc 2004, dostupné na http://mapy.kr-olomoucky.cz/prvk/PDF/KARTY/7107_029_01_41383.pdf.
- ~, *Plyn, voda a zdravotní technika XX*, 1940, 15. 7., č. 13, s. 194.
- ~, Podnikatelství staveb betonových a továrna cementových výrobků Hrůza & Rosenberg v Praze, *Našinec XXXIII*, č. 48 (28. 4. 1897), s. 3.
- ~, Podnikatelství staveb Ing. A. Beneš a spol., *Přerov. Přerovsko-kojetínsko*, Brno 1933 s. 188.
- Pochobradská, Helena, Eichmann a spol., Hostinné 1842–1952 (inventář ev. č. 8482, SOA Zámrska), 2000.
- Polák, Adolf, *Soupis lomů ČSR*, číslo 44, list spec. mapy Šumperk, Praha 1951.
- Poláková-Uvírová, Petra, Lávka U Tenisu v Přerově se zbourá na podzim, *Přerovský deník* 18. 3. 2013, dostupné na <http://www.denik.cz/olomoucky-kraj/lavka-u-tenisu-se-zboura-na-podzim-20130315-85fc.html>
- Polášková, Lucie, Vznik a vývoj tiskáren „Obzor“ a „Strojil“ v Přerově, in: *Sborník Státního okresního archivu*, Přerov 2005, s. 151–160.
- Popelka, Petr, Postavení jesenického průmyslu na počátku 20. století, *Severní Morava. Vlastivědný sborník LXXXVII*, Šumperk 2004, s. 13–23.
- Popelka, Petr, Vznik a vývoj Moravské pohraniční dráhy do jejího zestátnění v roce 1895, *Střední Morava – vlastivědná revue*, 2006, č. 23, s. 51–63.
- ~, *Popis okresního hejtmanství Prostějovského*, Praha 1898.
- Poprachová, Danuše, Historie těžby a zpracování vápence ve Vitošově do konce druhé světové války, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník LXI*, Šumperk 1991, s. 27–34.
- Poskočil, Oldřich, Strojní papírna Eichmann a spol., *Typografia XXXIV*, 1927, s. 93–96.
- Pospěch, Pavel, *Výroba olomouckých tvarůžků: minulost a současnost*, Ostrava-Martinov 1986.
- Pospěch, Pavel, *Dub nad Moravou, Tučapy, Bolelouc, Historie a současnost*, Dub nad Moravou 2001.
- Pospěch, Tomáš, *Hranická architektura 1815–1945*, Hranice 2000, dostupné na <http://historie.hranet.cz/pdf/pospech2000a.pdf>.
- Pospěch Tomáš, Šumné Hranice, *Kdysi a nedávno*, č. 1, 2009, s. 21–29, dostupné na <http://historie.hranet.cz/nedavno/kno1/21.pdf>.
- Pospěch, Tomáš, Architektura Hranic a lázní Teplice nad Bečvou, in: *Kdysi a nedávno*, č. 3, Hranice 2012, s. 69–92, dostupné na <http://www.historie.hranet.cz/nedavno/kno3/69.pdf>.
- Pospíšil, Arnošt, *Mlýny a mlynáři ve staletích*, Holešov 2004.
- Pospíšil, Jan, Státní tabáková továrna, in: Zdeněk Opluštil, *Šternbersko, vlastivědná čítanka*, Vyškov na Moravě 1931, s. 336–339.
- Pospíšil, Jan, *Hasičské muzeum Čechy pod Kosířem*, Čechy pod Kosířem 2000.
- Pospíšilík, Milan, Elektrifikace, in: *Prosenice, 725 let obce 1275–2000*, Prosenice 2000, s. 167–182.
- Pospíšilík, Milan, Nádraží, in: *Prosenice, 725 let obce 1275–2000*, Prosenice 2000b, s. 147–156.
- Potěšil, Tomáš, Historie autobusové dopravy v Olomouci, Část III., Období 1946–1967, *Ročenka Státního okresního archivu v Olomouci*, I (XX), Olomouc 1993, s. 91–140.
- Potůček, Jakub, Architektura aneb Panelstory, in: Daněk, Ladislav – Zatloukal, Pavel (eds.), *Skleník. Kapitoly z dějin olomoucké výtvarné kultury 1969–1989*, Olomouc 2009, s. 98.
- Potůček, Jakub, The Šantovka Tower aneb Jak mrakodrapy ničí historická města, *Vesmír XCII*, 2013, č. 5, s. 310–312.
- Pour, Ivan (ed.), *Lihovarská ročenka 1937*, Praha 1937.
- Preihs, Fritz, Die Landwirtschaft in Jauerniger Ländchern, in: Pacht, Hans (ed.), *Jauernig und das Jauerniger Ländchen: Ein Heimatbuch des ehemaligen Gerichtsbezirkes Jauernig*. Vaihingen an der Enz 1983, s. 62–65.
- Preisová, Jana, Polický mlýn v proměnách staletí, *Moravský sever*, č. 49, 3. 12. 2001, s. 17.
- Preiss, Jaroslav, *Český průmysl textilní slovem i obrazem*, Praha 1909.
- Procházka, František, Vznik a zánik železáren v Sobotíně, in: *Sborník Krajského vlastivědného muzea Olomouc IV*, 1956–1958, s. 191–213.
- Procházka, Karel (ed.), *Album strojírny I*, Praha 1903.
- Procházka, V. J. (ed.), *Olomouc obrazem i slovem* Vinohrady: [s. n.], 1926.
- Procházková, Irena, *Dějiny Solných mlýnů v Olomouci* (diplomová práce), Katedra historie FF UP, Olomouc 1983.
- ~, Projekt velkoelektrárny v Přerově, *Technický obzor XXI*, 1913, č. 30, s. 166.
- Prokeš, F., *Alfréd Posch, Továrna na obuv, Prostějov 1939–1949*, 1951 (inventář ev. č. 2354, MZA Brno), 1972.
- Prokeš, F., *Bedřich Doležel, Továrna na obuv Prostějov*,

1947–1948, 1962 (inventář ev. č. 2358, MZA Brno), 1972b. Prokopová, M., *Eisenstein a spol., vápenice Dolní Bohdík, 1873–1948*, 1976 (inventář ev.č. 1515, ZA Opava), 2004.

~, Prostějovská akc. továrna na stroje a motory F. & J. Kovářík, Prostějov, Morava, *Český strojník a elektrotechnik X*, 1910–1911, s. 202–204.

~, První moravský pivovar akciový se sladovnou v Přerově, *Kvas X*, 1882, s. 505.

~, První moravský pivovar akciový se sladovnou v Přerově, *Pivovarské listy XI*, 1893, s. 257–260.

~, První moravský pivovar akciový se sladovnou v Přerově, *Pivovarské listy XIX*, 1901, s. 170–171.

~, První moravský pivovar akciový se sladovnou v Přerově, *Kvas LIII*, 1925, s. 134.

~, Průmysl a obchod v Lipníku, *Národní listy*, 1927, 30. 7., roč. 67, č. 172, s. 4.

~, Průmyslové závody Fr. Wawerka, in: Žůrek, Karel (ed.), *Lipník nad Bečvou, město a okres*, Vyškov na Moravě 1933, s. 146–148.

~, *Průvodce po technických památkách v Čechách, na Moravě a ve Slezsku. Rozpravy NTM v Praze č. 129*, Praha 1993.

Przybylová, B., *Kovové tkaniny n. p. Kamenná 1948–1958* (inventář ev. č. 12, Archiv společnosti ŽDB Group) 1983.

~, *Přečerpávací vodní elektrárna Dlouhé Stráně*, Ostrava 1989.

Přehnalová, Monika – Auteřická, Táňa, *Heinika dědici a spol., Přerov 1885–1948 (1951)* (inventář ev. č. 1482, ZA Opava), 2002.

~, *Přerovské strojírny, národní podnik*, Přerov 1976.

Přichystal, Antonín, *Sigmundové. Ze života a práce tří pumpařských generací*, Lutín 2001.

Přikryl, Zdeněk, *Znárodněný průmysl obráběcích strojů, Strojnický obzor XXVI*, 1946, č. 17–18, s. 156–157.

Pučálková, Marie, *Pivovarnictví 2. poloviny 19. století a počátku 20. století na příkladu Rolnického akciového pivovaru se sladovnou v Litovli* (bakalářská diplomová práce), Historický ústav FF MU, Brno 2010, dostupné na <http://is.muni.cz>.

R

-rak, Antonín Kunz, český továrník v Hranicích na Moravě, *Český strojník III*, 1901–1902, č. 16, s. 217.

redakce, [red], *Lipník nad Bečvou, továrna na zápalky*, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002a, s. 370.

redakce, [red], *Pivovary*, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002b, s. 377.

Reich, Emil, *Čistící stanice odpadní vody v cukrovaru v Čelechovicích, Listy cukrovarnické XLII*, 1923–1924, s. 84–86.

~, *Reklamní album s humoreskami*, Nymburk 1909.

~, *Rekonstruovaná sladovna firmy Klatscher & Löwy v Zábřehu, Kvas XLII*, 1914, č. 16, s. 152–153 a č. 17, s. 164–166.

Rigel, Albín, *Zásobování Olomouc vodou*, in: Halavanja, Pavel (ed.), *Památník dvanáctého sjezdu S. I. A., konaného v Olomouci ve čtrnáctém roce republiky*, Olomouc 1932, s. 252–254.

Roháčková, Dagmar, *Prostějovské firemní veduty*, Prostějov 2008.

Roháčková, Dagmar, *Potravinářský průmysl*, in: Cydlík Tomáš et al. *Historie a současnost podnikání na Prostějovsku*, Žehušice 2009, s. 93–118.

Roik, Jadwiga – Makowski, Mariusz, *Sága rodu Saint-*

-Genois d'Anneaucourt – Pánů na Jaworzu, Jaworze 2011, dostupné na <http://www.jaworze.pl>.

~, *Rolnická sladovna v Prostějově, Moravská orlice V*, č. 152, 5. 7. 1867, s. 3.

~, *Rolnický akciový cukrovar ve Vrbátkách*, in: Kühndel, Jan (ed.), *Prostějov, město a okres*, Prostějov 1933, s. 147–148.

~, *Rolnický akciový pivovar v Litovli, Kvas XLIII*, 1915, s. 355.

Rotschein, Pavel, [Rot], *Přivaděč vody a jez*, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku I*, Praha 2001, s. 397.

Rotschein, Pavel, [Rot], *Převod vody Strhanec*, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky Čech, Moravy a Slezska II*, Praha 2002, s. 539.

Rouča, Václav, *Dějiny rolnického podniku na příkladu cukrovaru v Holici u Olomouce* (bakalářská diplomní práce), Katedra historie MU, Brno 2007, dostupné na <http://is.muni.cz>.

Rozehnal, Patrik, *Katalog mostů* (výzkumný pasport), 2000.

Rozmánek, Zdeněk, *Doležal a Těhník, továrna na železné zboží a konstrukce, Prostějov 1902–1948* (inventář ev. č. 2309, MZA Brno) 1964.

Ruprich, Josef (ed.), *Adresář severní Moravy, obsahující pol. okresy Zábřeh – Šumperk*, Zábřeh 1934.

Rusinský, Jiří, *Olomoucké letiště v Neředíně*, Olomouc 2009.

Rychlý, Milan, *Stavitecká rodina Utnerů z Javorníku*, in: X. *svatováclavské česko-polsko-německé setkání v Jeseníku*, Jeseník 2010, s. 107–109.

Ryšková, Michaela, [ryš], C. k. privilegovaná mechanická přádelna Oberleithner & spol., poté Mechanická přádelna Ed. Oberleithner a synové, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002a, s. 16–19.

Ryšková, Michaela, [ryš], C. k. privilegovaná přádelna, in: Hana Hlušíčková (ed.), Hana Hlušíčková (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002b, s. 389.

Ryšková, Michaela, [ryš], C. k. privilegovaná továrna na lněné a bavlněné zboží Norbert Langer a synové, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002c, s. 364.

Ryšková, Michaela, [ryš], Hanušovice-Holba, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002d, s. 16–18.

Ryšková, Michaela, *Přehled textilního průmyslu na Moravě, ve Slezsku a ve východních Čechách* (nepublikovaný rukopis NPÚ), Ostrava 2002e.

Ryšková, Michaela, [ryš], *Továrna na fezy Antonín Volpini*, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002f, s. 430.

Ryšková, Michaela, [ryš], *Továrna na sukna, flanely a módní zboží S. Hellera vdova a syn*, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002g, s. 92–94.

Ryšková, Michaela, [ryš], *Továrna na sukno, vlněné zboží a plsti*, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002h, str. 370.

Ryšková, Michaela, [ryš], *Provozárna V. Heinik, pův. továrna a měděné a kovové zboží*, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku III*, Praha 2003a, s. 454.

Ryšková, Michaela, [ryš], *Sudkovská mechanická přádelna, I. Seidl & spol.*, in: Hlušíčková, Hana, *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku III*, Praha 2003b, s. 603–604.

- Ryšková, Michaela [ryš], Továrna na hedvábné zboží A. Flemmich, in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku III*, Praha 2003c, s. 191–192.
- Ryšková, Michaela [ryš], C. k. privilegovaná továrna na hedvábi a tiskárna F. Bujatti, in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004a, s. 35.
- Ryšková, Michaela [ryš], C. k. privilegovaná továrna na lněné a stolní zboží Carl Siegl sen., in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004b, s. 32–35.
- Ryšková, Michaela [ryš], C. k. privilegovaná továrna na lněné a bavlněné zboží Ed. Oberleithner, později Ed. Oberleithnera synové, in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004c, s. 31–32.
- Ryšková, Michaela [ryš], Manšestrová manufaktura Klappenrothova, in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004d, s. 28–29.
- Ryšková, Michaela [ryš], Mechanická tkalcovna Gröger, Mikulášek & spol., in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004e, s. 19.
- Ryšková, Michaela [ryš], Niťárna, barvírna, bělidlo a úpravna V. Vinciguerra, in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004f, s. 38–39.
- Ryšková, Michaela [ryš], První šumperská mechanická přádelna Inu Společnosti pro mechanickou přádelnu Inu a konopí v Šumperku a. s., později mechanická tkalcovna firmy Ed. Oberleithnera synové, C. k. privilegovaná továrna na lněné a bavlněné zboží, in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004g, s. 29–31.
- Ryšková, Michaela [ryš], Spojené továrny na hedvábné zboží Max Friedmann & Bratři Schielové, in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004h, s. 38.
- Ryšková, Michaela [ryš], Tkalcovny hedvábi S. Trebitsch a syn, in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004ch, s. 35–36.
- Ryšková, Michaela [ryš], Továrna na hedvábné zboží A. Schimetschek, in: Hana Hlušičková (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004i, s. 39–40.
- Ryšková, Michaela [ryš], Továrna na hedvábné zboží C. Enzinger, poté F. Déri a později H. Schefter, in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004j, s. 37–38.
- Ryšková, Michaela [ryš], Továrna na hedvábné zboží Em. Fischmann, později Em. Fischmanna synovec, in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004k, s. 37.
- Ryšková, Michaela [ryš], Továrna na hedvábné zboží F. Reiterera synové, in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004l, s. 36–37.
- Ryšková, Michaela [ryš], Továrna na lněné a damaškové zboží Wilhelm Schay, in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004m, s. 37.
- Ryšková, Michaela [ryš], Továrna na nábytkové a dekorační látky C. Giani jun., in: Hlušičková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004n, s. 39.
- Ryšková, Michaela, *Textilní průmysl Moravy a Slezska z hlediska památkové péče, ukázka* (nepublikovaný rukopis, NPÚ, výzk. úkol 401), Ostrava 2006, nestr.
- Rýznar, František (ed.) – Vepřek, Alois, *Historie firmy Elektromotor Skrat, bratři Rýznarové, Zábřeh – Morava*, Vsetín 2009.
- Rýznar, Václav, *Štíty 1278–1978*, Štíty 1978.
- Ř**
- řa, Dobře připravit uskladnění letošní úrody obilí, *Rudé Právo* (7. 7. 1979), s. 1.
- Řezník, Jan – Vlašimský, Jaromír, *Československý veloprůmysl ke 100. výročí výroby jízdních kol. 1874–1974*, Praha 1974.
- Řoutil, Jaroslav, Když se pálilo v kruhovce, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník LXXV*, Šumperk 1998, s. 37–38.
- S**
- Sedláček, Jiří, *Pohledy do minulosti Čelechovic na Hané*, 2002, nestr., dostupné na <http://www.celechovice-na-hane.cz/informace-o-obci/alamanach-o-obci-1/>.
- Sedláček, Richard, *125 let jindřichovské papírny*, Jindřichov 1987.
- Sedláček, Richard, *Papírenské muzeum ve Velkých Losinách*, Šumperk 1992 (Vlastivědné zajímavosti č. 239).
- Sedláček, Richard, *400 let Ruční papírny ve Velkých Losinách 1596–1996. Kapitoly z dějin papírenské manufaktury*, Velké Losiny 1996a.
- Sedláček, Richard, Jubileum Ruční papírny ve Velkých Losinách (1596–1996), in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník LXXII*, 1996, s. 75–77.
- Sedláček, Richard, Ruční papírna a Muzeum papíru ve Velkých Losinách, in: Běhalová, Štěpánka (ed.), *Muzejní prezentace k dějinám knižní kultury*, Jindřichův Hradec 1997, s. 36–39.
- Sedláček, Richard, Ruční papírna, in: *Velké Losiny. 650 let*, Velké Losiny – Šumperk 2001, s. 87–98.
- Sedláčková, Fr. Frank, *umělecká výroba kostelních předmětů a bohoslužebních potřeb Mohelnice na Moravě 1935–1948* (inventář ev. č. 358, ZA Opava), 1971.
- ~, Sedmdesáté narozeniny místopředsedy Dr. ing. Fr. Kovaříka, *Průmyslový věstník XXII*, 1935, s. 401–402.
- ~, Sedmdesátiny průmyslníka Lamberta Wichterle, *Průmyslový věstník XXIV*, 1937, s. 457.
- Sekanina, Josef, Vývoj telefonie v Olomouci, in: Halavanja, Pavel (ed.), *Památník dvanáctého sjezdu S. I. A., konaného v Olomouci ve čtrnáctém roce republiky*, Olomouc 1932, s. 135–138.
- Schulz, Jindřich – Lošťák, Jaroslav, *Historický místopis okresu Litovel 1848–1960*, Olomouc 1977.
- Siebert, Albrecht, Das Zollbau-Lamellendach. Zur Entstehung der Lamellenbauten, *Deutschebauzeitung CXXIV*, 1990, č. 10, s. 93–96.
- ~, *Sigma Hranice 1883–1983. 100 let čerpací techniky*, Hranice 1983.
- ~, Silo na obilí, *Našinec LXXII*, č. 203 (4. 9. 1936), s. 3.
- ~, Skene, in: Seibt, Ferdinand – Lemberg, Hans – Slapnicka, Helmut, *Biographisches Lexikon zur Geschichte der böhmischen Länder IV*, München 2005, s. 91–92.
- Skrečka, Vladimír – Gagalus, František, Výrobní budova n. p. Gala Prostějov-Krasice, *Kožařství XXV*, 1975, č. 10, s. 287.

- Skulina, Ivan, Krok k vyšší rychlosti i bezpečnosti, *Železničář* XIV, 2007, č. 4, s. 5.
- Slabá, B., *Johann Anderlitschka, drátovny Kamenná 1869–1948* (inventář ev. č. 1, Archiv společnosti ŽDB Group), 1981.
- ~, Slavnost v rolnické sladovně, *Našinec* V, č. 57 (14. 5. 1873), s. 3.
- Slezáčková, Jana, Kolínská cikorka v letech 1864–1999, *Zpravodaj muzea Prostějovska v Prostějově*, 2004, č. 1–2, s. 79–82.
- Slouková, Kateřina, Z prostějovského sila i pivovaru budou byty, *Prostějovský deník* 2. 6. 2008, dostupné na http://prostejovsky.denik.cz/zpravy_region/silo-pivovar-byty-20080602.html
- Sloup, Václav (ed.), *Československé mlynářství 1936*, Praha 1936.
- Smékal, Alois, *Stavba obilního skladiště spojeného s administrativní budovou pro Hospodářské družstvo v Konici, technická zpráva*, (nepublikovaný rukopis, SOkA Olomouc, Fond OÚ Litovel), 1935.
- Smejkal, Jaroslav, Průmyslové podniky města Olomouce, *Moravská orlice* LXXV, č. 115 (16. 5. 1937), s. 39.
- Smejkal, Bohuslav, O stoleté historii hranického Družstva knihtiskárny, in: *Sborník Státního okresního archivu Přerov*, Přerov 1999, s. 44–57.
- Smetana, Robert – Bartoš, Josef – Bistřický, Jan, *Olomouc: Průvodce – Informace – Fakta*, Praha 1979.
- Smutná, Kateřina – Štarha, Ivan, *Eugen Nowak, továrna na klobouky, boty a oděvy, Brodek u Konice 1914–1949* (inventář ev. č. 1624, MZA Brno), 1990.
- ~, *Solné mlýny spol. s obm. ruč. v Olomouci*, Olomouc 1924.
- ~, „Solo“, spojené akciové československé sirkárny a lučební továrny v Lipníku n. B., in: *Lipník nad Bečvou, město a okres*, Lipník nad Bečvou 1933, s. 143.
- Sommer, Karel – Gímeš, Emil, *Z dějin oděvního průmyslu na Prostějovsku*, Prostějov 1970.
- Soušek, Tomáš, *Místopis Uničovska, 1848–1960*, Olomouc 1970a.
- Soušek, Tomáš, Nejstarší severomoravský cukrovar, *Severní Morava. Vlastivědný sborník XX*, Šumperk 1970b, s. 63–64.
- Spáčil, L., *Devadesát let n. p. Sigma Hranice 1883–1973*, Hranice 1973.
- Spáčil, Martin, *Vybrané tvary reliéfu na území města Přerov* (bakalářská práce), Katedra geografie PŘF UP, Olomouc 2012, dostupné na <http://geography.upol.cz>.
- Spurný, František, *Papír a krása. Minulost a přítomnost velkolosinské papírny*, Šumperk 1970 (Vlastivědné zajímavosti č. 14).
- Spurný, František, *Moravolen Sudkov*, Šumperk 1973 (Vlastivědné zajímavosti č. 97).
- Spurný, František, *Aloisovská papírna*, Šumperk 1974a (Vlastivědné zajímavosti č. 119).
- Spurný, František, *Jindřichovská papírna*, Šumperk 1974b (Vlastivědné zajímavosti č. 117).
- Spurný, František, *Lukavická papírna*, Šumperk 1974c (Vlastivědné zajímavosti, č. 118).
- Spurný, František, *Moravolen Hanušovice*, Šumperk 1974d (Vlastivědné zajímavosti č. 125).
- Spurný, František, *Moravolen Libina*, Šumperk 1974e (Vlastivědné zajímavosti č. 124).
- Spurný, František, *Moravolen Oskava*, Šumperk 1974f (Vlastivědné zajímavosti, č. 123).
- Spurný, František, *Olšanská papírna*, Šumperk 1974g (Vlastivědné zajímavosti č. 116).
- Spurný, František, *Pivovar v Hanušovicích*, Šumperk 1974h (Vlastivědné zajímavosti č. 106).
- Spurný, František, *Sobotínské železářny*, Šumperk 1974ch (Vlastivědné zajímavosti č. 105).
- Spurný, František, *Velamos Petrov*, Šumperk 1974i (Vlastivědné zajímavosti č. 110).
- Spurný, František, *Vlčická papírna*, Šumperk 1974j (Vlastivědné zajímavosti, č. 120).
- Spurný, František, *Moravolen Staré Město*, Šumperk 1975a (Vlastivědné zajímavosti č. 129).
- Spurný, František, *Moravolen 01 v Šumperku*, Šumperk 1978a (Vlastivědné zajímavosti č. 162).
- Spurný, František, *Moravolen 03 a 08 v Šumperku*, Šumperk 1978b (Vlastivědné zajímavosti č. 163).
- Spurný, František, Příspěvek k dějinám sobotínských železáren v 50.–70. letech 19. století, in: *Z dějin hutnictví VII*, Praha 1980 (Rozpravy Národního technického muzea v Praze), s. 81–87.
- Spurný, František, Friedrich Klein a poslední pokusy o záchranu severomoravského železářství, in: *Z dějin hutnictví VIII*, Praha 1981 (Rozpravy Národního technického muzea v Praze), s. 131–135.
- Spurný, František, *Železniční opravny a strojírny Šumperk*, Šumperk 1982 (Vlastivědné zajímavosti č. 190).
- Spurný, František, *Českomoravské eternitové závody Šumperk*, Šumperk 1983 (Vlastivědné zajímavosti č. 195).
- Spurný, František, Počátky národního podniku Moravolen Šumperk, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník L*, Šumperk 1985, s. 3–7.
- Spurný, František, Historie národního podniku Moravolen Šumperk a jeho závodů. Nástin vývoje, in: *Příspěvky k dějinám lnářství na severní Moravě*, Šumperk – Trutnov 1986a, s. 7–38 (Lnářský průmysl – Příspěvky k dějinám. Supplementum 6).
- Spurný, František, *Severomoravské dřevařské závody v Šumperku*, Šumperk 1986b (Vlastivědné zajímavosti č. 218).
- Spurný, František – Filip, Zdeněk, *Rapotínské sklárny*, Šumperk 1971 (Vlastivědné zajímavosti č. 35).
- Spurný, František – Filip, Zdeněk, *MEZ Mohelnice*, Šumperk 1973 (Vlastivědné zajímavosti, č. 85).
- Spurný, František – Sedláček, Richard, *Velkolosinská papírna*, Šumperk 1992 (Vlastivědné zajímavosti č. 238).
- Stanovský, Josef – Rečka, Alois, *Od kyvadla k transistoru. Biletén k 15. výročí vzniku n. p. Chronotechna ve Šternberku*, Olomouc 1962.
- ~, *Statistická ročenka hlav. města Olomouce VI. Za léta 1911–1918*, Olomouc 1933.
- ~, *Statistischen Jahrbücher der königlichen Hauptstadt Olmütz III*, 1901.
- ~, Stavba velkého obilního skladiště v Prostějově, *Našinec* LXXI (8. 3. 1935), s. 4.
- ~, Stavba velkého vojenského skladiště v Olomouci, *Našinec*, č. 76, LXX, č. 143 (24. 6. 1934), s. 4.
- ~, *Stavby olomouckého kraje*, 2009, dostupné na <http://www.kr-olomoucky.cz/clanky/dokumenty/125/ol-architektura-opt-web1.pdf>.
- ~, Stavby pivovarů dle českých vzorů provedené inženýrem a stavitelem Jos. V. Novákem v Praze, *Průmyslník III*, 1871, č. 1, s. 11–15.
- ~, Stavební ruch u vojenské správy v Olomouci, *Našinec* LXVII, č. 56 (8. 3. 1931), s. 4.
- Stein, Erwin, *Monographien deutscher Städte: Darstellung deutscher Städteund ihrer Arbeit in Wirtschaft*,

- Finanzwesen, Hygiene, Sozialpolitik und Technik, Band 14*, Münster 1925, s. 172.
- Stief, Wilhelm, *Der politische Bezirk Sternberg*, Sternberg 1883.
- Stief, Wilhelm, *Geschichte der Stadt Sternberg in Mähren*, Sternberg 1894.
- Stief, Wilhelm, *Topographie des politischen Bezirkes Sternberg in Mähren*, Sternberg 1896.
- Stief, Wilhelm, *Geschichte der Stadt Sternberg*, Sternberg 1934.
- ~, *Sto let Hanušovického pivovaru, 1874–1974*, Hanušovice 1974.
- Stošek, Karel, Jatky a trhy v Olomouci, in: Zedek, Jan (ed.), *Olomouc, město i okres*, Brno 1930, s. 94–104.
- Strach, Hermann, *Geschichte der Eisenbahnen Oesterreich-Ungarns von den ersten Anfängen bis zum Jahre 1867*, in: Strach, Hermann (ed.), *Geschichte der Eisenbahnen der Oesterreichisch-Ungarischen Monarchie*, Wien 1898, část I. díl I.
- Stránská, Iva, *Malá vodní elektrárna v Horce nad Moravou*, 2006, dostupné na: projektysipvz.gytool.cz/ProjektySIPVZ/Default.aspx?uid=510.
- ~, *Strojní cihelna a vápenky v Malých Prosenicích*, in: Žůrek, Karel (ed.), *Lipník nad Bečvou, město a okres*, Vyškov na Moravě 1933, s. 213–214.
- ~, *Středomoravská elektrárna, Elektrotechnický obzor IX*, 1920, s. 124–127.
- Strohofer, Hans, *50 Jahre Gebrüder Schiel A. G.: Seidenfabriken Wien, Römerstadt, Mährisch-Schönberg, Alt-Dietmanns im Waldviertel*, Wien 1940.
- Suchánková, Aloisie – Kašparová, Dagmar, *Cukrovar a rafinérie cukru v Bedihošti, n. p.* (inventář ev. č. 2002, MZA Brno), 1994.
- Suchánková, Aloisie – Paulíková, Jiřina – Zobáčová, Andrea, *Cukrovar v Čelechovicích na Hané, národní podnik (1946) 1948–1957 (1960)* (inventář ev. č. 2004, MZA Brno), 1994.
- Suchý, Bohumil, *Sedmdesát pět let Ing. Dr. Františka Kovaříka, Věstník SIA VIII*, 1940, s. 194.
- Sutton, Antony C., *The Best Enemy Money Can Buy*, Billings 1986.
- Syrovátka, Evžen, *K sedmdesátým pátým narozeninám Ing. Dr. Františka Kovaříka, Zprávy veřejné služby technické XXII*, 1940, s. 365–366.
- Syřínková, Libuše – Haubert, Jan, *Krajský soud Olomouc, firemní spisy III.* (inventář ev. č. 597, SOkA Olomouc) 1968.
- Szczyrba, Zdeněk, *Olomoucké obchodní domy, Urbanismus a územní rozvoj X*, 2007, č. 1, s. 53–57.
- Szidenová, Veronika, *Oberleithner Eduard, mechanická a ruční tkalcovna, Šumperk 1842–1946 (1948)* (inventář ev. č. 1575, ZA Opava), 2006.
- Š**
- (šk), *Mechanická přádelna lnu ve Vízemberku v 2. polovině 19. století, Moravský sever*, č. 48, 29. 11. 1999, s. 17.
- Šenk, Jaroslav, *Troubelice. Minulost a přítomnost*, Troubelice 1988.
- Ševčík, Erich, *Zlaté medaile jesenické textilní továrny z 19. století*, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník LI*, Šumperk 1986, s. 56–57.
- Šik, Lubomír, *Historie gramofonové výroby v Litovli*, Brno 2007.
- Šik, Lubomír, *Litovel ve 20. století* (nepublikovaný rukopis) 2011.
- Šik, Lubomír – Pinkava, Miroslav, *Litovel, Historie ulic a domů – Olomoucké předměstí*, nepublikováno, 2010.
- Šimůnek, Josef, *Prostějovské továrny na stroje Wichterle a Kovářík, akc. spol.*, in: Halavanja, Pavel (ed.), *Památník dvanáctého sjezdu SIA konaného v Olomouci ve čtrnáctém roce republiky*, Olomouc 1932, s. 185–188.
- Šimůnek, Josef, *Prostějovské továrny na stroje Wichterle a Kovářík, akc. spol.*, in: Kühndel, Jan (ed.), *Prostějov, město a okres*, Brno 1933a, s. 76–77.
- Šimůnek, Josef, *Prostějovský průmysl*, in: Kühndel, Jan (ed.), *Prostějov, město a okres*, Brno 1933b, s. 52–53.
- Šimůnková, Olga, *Stavební činnost továrny Moravia v Mariánském údolí* (diplomová práce), Katedra dějin umění FF UP, Olomouc 1999.
- Šinclová, Soňa, *Uničov v šedesátých letech dvacátého století* (bakalářská diplomová práce), Katedra historie FF UP, Olomouc 2010, dostupné na <http://theses.cz>.
- Škrkánková, Ludmila, *Stavební firma Konečný a Nedělník, 1886–1947* (inventář ev. č. 478, SOkA Prostějov), 1973.
- Škůrek, J., *Siemens-Schuckertwerke Mohelnice 1904–1946* (inventář ev. č. 1231, ZA Opava), 1967.
- Šlapeta, Vladimír – Zatloukal, Pavel, *Moderní architektura Přerova*, in: *Památky a příroda VI*, 1981, s. 136–137.
- Šopáková, Marta, *Ochranné známky firem dochované v archivních fondech uložených v Zemském archivu v Opavě 1884–1969* (katalog ev. č. 1475, ZA Opava), 2002.
- Šrek, Robert, *Bohdíkov-Raškov. Továrna Antona Schenka, Plošný průzkum, zhodnocení, dokumentace architektonického dědictví 19. a 20. století*, (Výzkumný úkol č. 402), NPÚ, ú. o. p. v Olomouci, 2010.
- Štafová, Jarmila, *Železárny a drátovny n. p. Bohumín, závod Kamenná 1958–1992* (inventář ev. č. 51, Archiv společnosti ŽDB Group) 2010.
- Štěpán, František, *Chemický průmysl v Lipníku*, in: *Nikoli nejmenší na Moravě, Kniha o Lipníku nad Bečvou*, Lipník nad Bečvou 1965, s. 132–134.
- Štěpán, Jan, *Dějiny obce v letech 1848–1945*, in: Lapáček, Jiří (ed.), *Drahotuše. Historie a přítomnost*, Hranice 2008, s. 95–127.
- Štěpánek, F., *Společná akciová sladovna rolnická v Příkazech 1873–1960* (inventář ev. č. 179, ZA Opava), 1978.
- Štěpánek, F., *Anastazius Haas a synové, sladovny, Litovel 1913–1948* (inventář ev. č. 173, ZA Opava), 1979.
- Štěpánek, F., *Eduard Hamburger a syn, Sladovna Olomouc-Nová Ulice 1901–1949* (inventář ev. č. 586, ZA Opava), 1980a.
- Štěpánek, F., *Hanácká sladovna, a. s., Brodek u Přerova, 1893–1954* (inventář ev. č. 558, ZA Opava), 1980b.
- Štěpánek, F., *Heller a Husserl, Hanácká sladovna, Olomouc-Holice 1928–1948* (inventář ev. č. 178, ZA Opava), 1980c.
- Štěpánek, F., *Jakub May a syn, sladovna Náměšť na Hané 1948* (inventář ev. č. 176, ZA Opava), 1980d.
- Štěpánek, F., *Gabriel Morgenstern, sladovna Říkovice 1926–1952* (inventář ev. č. 591, ZA Opava), 1981.
- Štěrba, Karel, *Rekonstrukce Jezernických viaduktů*, in: *Sborník konference Železniční mosty a tunely XII*, 2007, Praha 2007.
- Štěrbová, Jarmila, *Jan František Gerzabek, Továrny na sukno, vlněné zboží a plsti, Lipník nad Bečvou 1908–1948* (inventář ev. č. 921, ZA Opava), 1978.
- Štipl, Ctirad, *Před sto lety, Mohelnický zpravodaj*, duben 2004, nestr., dostupné na <http://www.mohelnice.cz>.
- Švácha, Rostislav, *Dílo Zdeňka Plesníka a jeho kontext*, in: Ryndová, Soňa – Všetečka, Petr (eds.), *3 vily Zdeňka Plesníka. Zikmundova, Hanzelkova, Liškova*, Praha 2001, s. 160–177.
- Švestka, Viktor, *Před sto lety se v Šumperku začala*

zpracovávat ropa, *Moravský sever*, č. 11, (12. 3. 2001), s. 15.

T

- ~, T. Hrubá, továrna na cukrovinky, čokoládu a ovocné konzervy v Přerově, in: Kovařík, Josef – Kraňoch, Jan – Jelínek, Bedřich, *Přerov: Přerovsko-Kojetínsko*, Brno 1933, s. 190.
- Tarabová, Ivana, *Moravia, a. s. pro průmysl železářského zboží a obchodu v Hlubočkách (1829) 1854–1946 (1955)* (inventář ev. č. 101, ZA Opava), 1993.
- Tarabová, Ivana, *Regenhart a Raymann, továrna na lněné a damaškové zboží, Jeseník (1807) 1819–1946* (inventář ev. č. 1571, ZA Opava) 2006.
- Teichmann, Eduard, *Müglitz in Mähren*, Reichenberg 1937.
- Teichmann, Eduard, *Geschichte der Stadt Müglitz bis zur Heimkehr ins Reich (2., vermehrte und verbesserte Aufl.)*, Müglitz 1942.
- Teige, Karel, *Moderní soudobá architektura II*, Praha 1930.
- Telařík, Libor, Nářadový hamr a strojárna (nepublikovaný rukopis), 2004a.
- Telařík, Libor, *Papírna Jindřichov* (nepublikovaný rukopis), 2004b.
- Telařík, Libor, *Pila, lepenkárna a továrna na bedny Jeschek a Faber* (nepublikovaný rukopis), 2004c.
- Theimer, Johann, *Stručné dějiny okresního města Moravského Berouna*, Moravský Beroun 2009.
- Thiem, Wolf-Dieter (ed.), *Český kubismus: architektura a design 1910–1925* (kat. výst.), Vitra Design Museum, Weil am Rhein 1991.
- Tichák, Milan, *Dějiny závodu Kosmos (Sigma Olomouc)*, Olomouc 1970.
- Tománek, Josef (ed.), *Elektrisace Československa 1918–1928*, Praha 1928.
- Tichák, Milan – Vinklát, Pavel, *Album starých pohlednic – Olomoucko*, Liberec 2001.
- ~, *TOS Olomouc*, Olomouc 1987.
- ~, Továrna na kovové zboží Raimunda Nietzsche v Olomouci, *Kvas V*, 1877, s. 149.
- ~, Továrník na šikmé ploše, *Národní politika* 23. 9. 1931, s. 1931.
- Trapl, Miloš, V republice, in: Bartoš, Josef a kol., *Olomouc – malé dějiny města*, Olomouc 2002, s. 232.
- ~, Trebitsch, Sigmund, in: Heuer, Renate (ed.), *Lexikon deutsch-jüdischer Autoren*, Sv. 20, München 2011, s. 91.
- ~, *Trh Československý. Seznam a popis nákupních pramenů Československé republiky*, Praha 1929.
- Trinker, Birgit (ed.), *Wiener Bezirkshandbücher. 23. Bezirk – Liesing*, Wien 2002.
- Trnovský, František, Závod za městem – Farmakon, *Rudé právo* XXXVII, č. 152 (2. 6. 1957), s. 3.
- Trunkát, Rudolf, Rolnické mlékařské družstvo v Července, in: Zlámal, Vladislav (ed.), *Litovel, Konice a okolí*, Brno 1937–1938a, s. 83.
- Trunkát, Rudolf, Rolnické mlékařské družstvo v Senici na Hané, in: Zlámal, Vladislav (red.), *Litovel, Konice a okolí*, Brno 1937–1938b, s. 82.
- Turková, Hana, Vybrané objekty textilního průmyslu na území města Šumperka, *Památková péče na Moravě / Monumentorum Moraviae tutela*, č. 14, 2008, s. 23–38.
- Turková, Zuzana, *Velamos, závody Heinz a spol., továrna jízdních kol a součástek, Sobotín, 1893, 1932–1951, 1955* (inventář ev. č. 1689, ZA Opava), 2011.
- ~, *Typisáční sborník 1952, sv. 12 – doplňky a opravy: Parabolické haly*, Praha 1953.

U

- Uher, Augustin, Kdo opatřil Čechy mateřským znamením?, *Našinec* LXXVI, č. 32 (3. 3. 1940), s. 11.
- Uher, Josef, *Wilhelm Brass a synové, přádelna bavlny, barevna, bělidlo a mercerizace, Zábřeh 1847–1946* (inventář ev. č. 1399, ZA Opava), 1972.
- ~, *Uničovské strojírny, národní podnik Uničov*, Uničov 1961.
- Urválek, Radovan, *Litovel a okolí. Kraj, který máme rádi*, Olomouc 2006.

V

- ~, V Neherových Oklukách, *Lidové noviny*, 1939, 12. 8., roč. 47, č. 400, s. 10.
- Václavík, Oldřich, *Místní národní výbor Mořice, 1921, 1945–1990* (inventář ev. č. 617, SOkA Prostějov), 2003.
- Václavík, Oldřich, Obuvnický a kožedělný průmysl, in: Cydlík, Tomáš et al., *Historie a současnost podnikání na Prostějovsku*, Žehušice 2009a, s. 71–79.
- Václavík, Oldřich, Textilní průmysl, in: Cydlík, Tomáš et al., *Historie a současnost podnikání na Prostějovsku*, Žehušice 2009b, s. 32–64.
- Václavík, Oldřich, Výroba plstěných a slaměných klobouků a čepic, in: Cydlík, Tomáš et al., *Historie a současnost podnikání na Prostějovsku*, Žehušice 2009c, s. 69–71.
- Vala, Bohdan – Cekota, Vojtěch, *Zápisy rady Okresního národního výboru v Kojetíně 1954–1960* (inventář ev. č. 1111, SOkA Přerov), 1994.
- Valda, Jan, Přestavba hlavního nádraží v Olomouci, in: Halavanja, Pavel (ed.), *Památník dvacátého sjezdu SIA*, Olomouc 1932, s. 64–69.
- Valenta, M., *Železářny Prostějov, s. p., Prostějov 1926, 1949–1997* (inventář, ev. č. 1300, MZA Brno) 1995.
- Vaňák, Bohumil, *100 let přerovského pivovaru a slavné tradice pivovarnictví v Přerově. 1872–1972*, Přerov 1972.
- Vaňák, Bohumil, *Sto let výroba bílého zlata v Brodce u Přerova 1881–1981*, Olomouc 1982.
- Vašák, Martin – Buchta, Petr – Basler, Miroslav, Oprava hranického viaduktu cihelného, in: *Sborník konference Železniční mosty a tunely 2009, 14. ročník*, Praha 2009, nestr.
- Vavrouch, Ladislav, *Bedihošť, obraz obce a života obyvatel v průběhu staletí*, Kostelec na Hané 1998.
- Večeřa, Josef, [vec], Zlatohorský rudní revír, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004, s. 228–231.
- Večeřová, Viera, [vve], Železářny, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II*, Praha 2002, s. 389.
- Večeřová, Viera, [vve], Těžba mramoru a vápenky, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004a, s. 151.
- Večeřová, Viera [vve], Železářny, in: Hlušíčková, Hana (ed.), *Technické památky v Čechách, na Moravě a ve Slezsku IV*, Praha 2004b, s. 22–23.
- Vepřek, Alois, O vývoji dnešního závodu ČKD Zábřeh, in: Hubálek, Jan (ed.), *Zábřeh v minulosti i přítomnosti, Vlastivědný sborník I*, Zábřeh 1959, s. 34–42.
- ~, *Vidnava 1268–1993*, Vidnava 1993.
- Viktořík, Michael, Dějiny podniku Olfedo, in: *Střední Morava*, č. 21, 2005a, s. 48–58.
- Viktořík, Michael, *Litovelský cukrovar. Dějiny podniku od jeho založení do současnosti*, Litovel 2005b.
- Viktořík, Michael, *Osudy olomouckých sladoven a sladovnických firem v kontextu vývoje sladovnického*

- průmyslu (od 60. let 19. století do roku 1948), Olomouc 2007a.
- Viktořík, Michael, Pivovar v Dolanech, *Naše ves*, 2007b, č. 3, s. 6–8.
- Viktořík, Michael, *Čokoládovnický a cukrovinkářský průmysl v Olomouci*, Olomouc 2008.
- Viktořík, Michael, Dějiny litovelského cukrovaru, *Listy cukrovarnické a řepařské* CXXVI, 2010, č. 9–10, s. 321–324.
- Vilikovský, Václav, Za Ing. Adolfem Vincíkem, *Věstník československé akademie zemědělské* IX, 1935, s. 73.
- Vilímek, Jan, *Stručný nástin výroby mýdla firmy Jan Vilímek, továrny na mýdla v Lipníku n. B.*, Lipník n. B. 1914.
- ~, *Vilímkův Průvodce Národopisnou výstavou českoslovanskou*, Praha 1895.
- ~, Vítězství pražských veletrhů – Fr. Wawerka z Lipníka, *Mezinárodní obchod a průmysl* V, 1924, č. 9, s. 38.
- Vítková, Lenka, *Josef Vítek, továrník a velkopodnikatel v Postřelmově v 1. polovině 20. století* (bakalářská diplomová práce), Historický ústav FF MU, Brno 2012, dostupné na <http://is.muni.cz>.
- Vlček, Antonín, Elektrické podniky hlavního města Olomouce, in: Zedek, Jan (ed.), *Olomouc, město i okres*, Brno 1930, s. 94–96.
- Vlček, Evald, *Optikotechna spol. s r. o. v Přerově 1928–1968* (inventář ev. č. 1219, ZA Opava) 1969.
- Vlček, Karel, *Vývoj družstevního mlékařství*, Brno 1947.
- Voborský, Karel (ed.), *Farmakon, n. p. Olomouc, nositel Řádu práce*, Olomouc 1977.
- Vojtěchovský, Ladislav, *Kronika Olšanských papíren, národní podnik závod Aloisov 1945–1984*, Olšany 1985.
- Voltr, Josef, Historie Hlavních leteckých dílen Olomouc, 1919–1939, in: Kaňák, Bohdan (ed.), *Olomoucký archivní sborník* VII, Olomouc 2009, s. 130–139.
- Vožda, Gustav, *Stoletá tradice přerovského strojírenství I*, Ostrava 1967.
- Vožda, Gustav, Přehled vývoje průmyslových závodů v Přerově v epoše kapitalismu 1848–1945, in: Gustav Vožda (ed.), *Z dějin odborů v okrese Přerov, sborník statí, vzpomínek a dokumentů k 100. Výročí vzniku odborového hnutí v Československu*, Přerov 1970, s. 10–26.
- Vožda, Gustav, Přerovský cukrovar 1859–1929 – připomenutí existence největší přerovské továrny 19. století. *Minulost Přerovska* VII, 1971a, s. 50–60.
- Vožda, Gustav, *Stoletá tradice přerovského strojírenství II*, Ostrava 1971b.
- Vožda, Gustav, *Počátky Annína. Ke 200. výročí založení osady*, Tovačov 1999.
- Vožda, Gustav, *Oplocany před sto lety*, Oplocany 2000.
- ~, Výstava architektury a inženýrství v Praze. Stavitelství, *Národní listy*, 29. 7. 1898, s. 2.
- Vožda, Gustav, *Dějiny Věrovan II*, 2006, dostupné na <http://www.region-verovany.info>.
- Vránský, David, *Továrna obráběcích strojů 1950–1952* (inventář ev. č. 1391, ZA Opava), 2000.
- Vrbka, Josef, *Dějiny obce Nákla na Moravě*, Loštice 1940.
- Vrbka, Josef, *Lhota nad Moravou rodiště MUDr. Jana Opletala*, Mohelnice 1959.
- Vrtěl, Vladimír, Údolní přehrada u Plumlova, in: Halavanja, Pavel (ed.), *Památník dvanáctého sjezdu S. I. A., konaného v Olomouci ve čtrnáctém roce republiky*, Olomouc 1932, s. 247–251.
- Vybíral, Jindřich, Inženýrská architektura a užitkové stavby, in: Lahoda, Vojtěch – Nešlehová, Mahulena – Platovská, Marie – Švácha, Rostislav – Bydžovská, Lenka (eds.), *Dějiny českého výtvarného umění* IV/1, Praha 1998, s. 181–191.
- Vykydal, Miroslav – Prokůpek, Viktor, Papírna ve Velkých Losinách, *Papír a celulóza* XXXVI, 1981, č. 7–8, s. 153–157.
- ~, Výstava architektury a inženýrství, *Světlozor* XXXII, 1898, s. 526.
- ~, Vývoj elektrisace střední a severní části země Moravskoslezské, in: Kovařík, Josef – Kraťoch, Jan – Jelínek, Bedřich, *Přerov: Přerovsko-Kojetínsko*, Brno 1933, s. 104–107.
- W**
- Wanzel, Franz, *Ämter u. Firmenadressbuch der Stadt Prossnitz*, Prossnitz 1942–1943.
- ~, Wasserwerk Olmütz, *Journal für Gasbeleuchtung und Wasserversorgung* XXXIV, 1891, č. 13, s. 249–257.
- Weger, J. S. – Hayn, J. (eds.), *V. Nekvasil 1868–1928*, Praha 1928.
- Weigner, Jaromír, Vývoj a současný stav organické technologie v Československu, *Chemické listy* LXI, 1967, č. 3, s. 330–339.
- Wenzl, František, *Začátky družstevního mlékařství na Moravě*, Brno 1940.
- Wenzl, František – Dračka, Lambert, Stavby družstevních skladišť na Moravě 1935–1936, in: Kolář, Rudolf – Horák, Otakar (eds.), *Obilní a semenářská skladiště*, Praha 1936, s. 31–38.
- ~, Wikov. Prostějovské továrny Wichterle a Kovářík, akc. spol., *Auto* XII, 1929, s. 479–484.
- ~, Wikov (Wichterle a Kovářík, a. s., Prostějov), *Auto* XV, 1933, s. 255–258.
- ~, Wilhelm Ast †, *Organ für die Fortschritte des Eisenbahnwesens* XIV, 1912, sv. 67, s. 104–106.
- Winter, Fritz, Dreihordendarre von der firma Brüder Winter in Proßnitz, *Uhland's technische Rundschau* XIX, 1907, Ausg. IV, č. 1, s. 21–22.
- Winter, Karl, Die neue Dreihordendarre, System Winter, zur Erzeugung hellen Malzes, *Zeitschrift für das gesamte Brauwesen* XXIX, 1906, č. 28, s. 401–403.
- Wolf, Petr, *Socioekonomický rozvoj města Zábřehu* (bakalářská práce), Katedra geografie PŘF UP, Olomouc 2008, dostupné na <http://geography.upol.cz>.
- Wondrák, Eduard, Byl v Olomouci vyráběn penicilin?, *Okresní archiv Olomouc* X, 1983, s. 159–162.
- Wondrák, Eduard, Osobní lékař Hitlerův dr. Theodor Morell a olomoucké MILO-závody, in: Spáčil, Vladimír (ed.), *Ročenka Státního okresního archivu v Olomouci* I (20), Olomouc 1992, s. 180–188.
- Wondrousch, Johannes, Die Industrie der Sprachinsel Wachtl-Deutsch-Brodek, *Schönhengster Jahrbuch* XXIV, 1978.
- Z**
- ~, Z galerie a historie českomoravských pivovarů a sladoven: Pivovar a sladovna ve Velké Bystřici u Olomouce, *Gambrinus* (dříve *Kvas*) IV/LXXI, 1943, s. 93–94.
- ~, Z galerie a historie československých pivovarů a sladoven: Prostějovské pivovarství, *Kvas* LXXV, 1947, s. 379–382.
- ~, Z milionových zisků do dražby, *Moravská orlice* 21. 12. 1933, s. 7.
- ~, Za zemřelým Josefem Havránkem, předsedou cukrovaru v Čelechovicích na Hané, *Hospodářský věstník*, 15. 1. 1940, č. 2, s. 1.
- Zádrapa, Daniel, Průmyslovka na Lidické ulici je novou kulturní památkou, *Radniční listy* XIII, 2012, č. 5, s. 9–10.

Zachar, Ladislav, *100 let Olšanské papírny, nositele Řádu práce. 1861–1961*, Olšany 1961.

Zamazal, Luděk, Konec nejstaršího severomoravského cukrovaru, in: *Střední Morava XXII*, 2006, s. 116–119.

Zamazal, Luděk, Vzestup a pád podnikatelské rodiny Jerzabkových, *Uničovský zpravodaj XVI*, 2009, č. 12, s. 5.

Zamykal, Ladislav et al., *Velký Olomouc, informace o jeho přítomném stavu a jeho významu*, Olomouc 1924, dostupné na http://cs.wikisource.org/wiki/Velk%C3%BD_Olomouc.

Zangrando, Tullio, Theodor Ganzenmüller. Pionier des modernen Brauereibaus, *Brauwelt CXLVI*, 2006, č. 25/26, s. 749–753, dostupné na <http://www.tbw-freising.de>.

Zapletal, Petr, *Průmyslová výroba v Přerově v 19. a 20. století* (bakalářská práce), Katedra historie PF MU, Brno 2013, dostupné na <http://is.muni.cz>.

Zatloukal, Pavel, *Olomoučtí architekti 20. století I*, Olomouc 1984a.

Zatloukal, Pavel, Vodní elektrárna a rodinný dům v Háji u Mohelnice, in: *Severní Morava. Vlastivědný sborník XLVIII*, Šumperk 1984b, s. 38–43.

Zatloukal, Pavel, *Olomoučtí architekti 20. století II*, Olomouc 1985.

Zatloukal, Pavel, Elly a Oskar Oehlerovi, *Bulletin Moravské galerie v Brně LIII*, 1997, s. 138–141.

Zdráhal, Milan, Z historie dávné i nedávné, in: Krátký, Vlastislav – Zdráhal, Milan – Jemelík, Stanislav, *Radslavice včera a dnes*, Přerov 1995, s. 35.

Zedek, Jan (ed.), *Olomouc, město i okres*, Brno 1930.

Zeman, Stanislav, Podíl našich strojůren na výstavbě domácích i zahraničních cukrovarů, in: Kořan, Jan (ed.), *Sborník pro dějiny přírodních věd a techniky I*, Praha 1954, s. 108–138.

~, Zemědělský družstevní lihovar v Hukovicích, in: Šmíd, Otto (ed.), *Jesenicko. Sborník okresu Jeseník ve Slezsku*, Jeseník 1949, s. 52.

Zeyer, B., *Kronika práce, osvěty, průmyslu a nálezů XII*, Praha 1908, č. IV, nestr.

Zikmund, Václav, *Rukověť pro cukrovarníky a obchodníky s cukrem*, Praha 1884.

Zimák, Jiří et al., *Průvodce ke geologickým exkurzím. Střední a severní Morava, Slezsko*, Olomouc 1995.

Zlámal, Vladislav (ed.), *Litovel, Konice a okolí*, Brno, 1938.

~, Zrušení mydlárny a svíčkárny v Lipníku n. B., *Záhorská kronika XXVI*, 1949, č. 5, s. 60.

Zřídka veselý, František, *Počátky elektrifikace Moravy 1878–1919*, Brno 1978.

Zsurka, *Hidroglobuszok kíméljenek*, 2009, dostupné na <http://viztorony.blog.hu>.

Zuber, Rudolf, *Moravolen Jeseník*, Šumperk 1973 (Vlastivědné zajímavosti č. 98).

Zuber, Rudolf, *Lisovna nových hmot v Mikulovicích*, Šumperk 1974 (Vlastivědné zajímavosti, č. 114).

Zuffer, Josef, Brückenbau, in: Strach, Hermann (ed.), *Geschichte der Eisenbahnen der Oesterreichisch-Ungarischen Monarchie*, Wien 1898, část II, s. 263–320.

Zvolánek, Pavel, Hospodářské družstvo v Přerově, in: Kovařík, Josef – Kraťoch, Jan – Jelínek, Bedřich (eds.), *Přerov. Přerovsko – Kojetínsko*, Brno 1933, s. 182–183.

~, Zvyšování životního standardu, *Lidové noviny*, 1939, 9. 12., roč. 47, č. 617, příloha, s. 17.

Zychová, Ludmila, SOLO Sušice, n. p., závod v Lipníku nad Bečvou, in: *Nikoli nejmenší na Moravě, kniha o Lipníku nad Bečvou*, Lipník nad Bečvou 1965, s. 121–123.

Ž

Žáček, Antonín, Potřeba částečné regulace řeky Moravy od Blatce až po jez boleloucký, *Moravská orlice XLVII*, č. 42 (21. 2. 1909), s. 4.

Žáček, Ladislav, List z historie závodu Polygrafie, in: *Nikoli nejmenší na Moravě, kniha o Lipníku nad Bečvou*, Lipník nad Bečvou 1965, s. 130–131.

Žurek, Karel, Jak to bylo s Kamenným čili Passingerovým mlýnem, *Radniční listy XI*, 2009, č. 12, s. 26–27, dostupné na <http://www.olomouc.eu/aktualni-informace/aktuality/7823>.

Žůrek, Karel (ed.), *Lipník nad Bečvou, město a okres*, Vyškov na Moravě 1933.

→ PAMĚTNÍ SPISY CITUJEME ZKRATKOU, ČÍSLEM SVAZKU, ROKEM VYDÁNÍ A ČÍSLEM STRANY:

GIO: *Die Gross-Industrie Oesterreichs: Festgabe zum glorreichen fünfzigjährigen Regierungs-Jubiläum seiner Majestät des Kaisers Franz Josef I.: dargebracht von den Industriellen Oesterreichs 1898* (Wien, Leopold Wiess, 1898, svazek I–VI).

Die Gross-Industrie Österreichs: *Festgabe zum glorreichen sechzigjährigen Regierungs-Jubiläum seiner Majestät des Kaisers Franz Josef I.* (Wien Leopold Wiess, 1908 svazek I–III, 1910 svazek IV).

→ ZMÍNKY V ČASOPISECH A JEJICH PŘÍLOHÁCH CITUJEME TITULEM, ČI JEHO ZKRATKOU, ROKEM VYDÁNÍ, (ČÍSLEM) A ČÍSLEM STRANY

AO: *Architektonický obzor, zprávy Spolku architektů a inženýrů v Království českém* (Praha, Spolek architektů a inženýrů v království českém, 1902–1918)

ČVSMO: *Časopis Vlasteneckého spolku musejního v Olomouci* (Olomouc, Vlastenecký spolek musejní, 1886–1950)

NS: *Nové směry. Týdenník politické strany všeživnostenské severovýchodních Čech* (Hradec Králové, Josef M. Razim, 1919–1940)

HL: *Hlas lidu. Časopis hájící zájmy čtvrtého stavu* (Prostějov, František Zedníček, 1890–1900)

OT: *Opavský Týdenník* (Opava, 1870–1912)

TB: *Technische Blätter. Vierteljahrschrift des Deutschen Ingenieur- und Architekten-Vereines in Böhmen* (Prag, Ottomar Beyer, 1869–1919)

TO: *Technický obzor, orgán Spolku architektů a inženýrů v království Českém* (Praha, Spolek architektů a inženýrů v království Českém, 1893–1918); *Časopis československých inženýrů a architektů. Technický obzor: zprávy sdružených spolků československých inženýrů a architektů v Brně, Plzni a Praze* (Praha, Spolek československých inženýrů a architektů, 1919–1921); *Časopis československých inženýrů. Technický obzor* (Praha, Spolek československých inženýrů a architektů, 1922–1938)

TZKR: *Tonindustrie-Zeitung und Keramische Rundschau* (Berlin, Chemisches Laboratorium für Tonindustrie, 1876–1945).

Věstník SIA: *Věstník SIA: spolku čs. inženýrů* (Praha, Spolek československých inženýrů, 1933–1951)

Východ: *Východ. List české státoprávní demokracie pro východní Čechy* (Pardubice, Cyril Čechrák, 1918)

→ ZMÍNKY V NOVINÁCH CITUJEME TITULEM, ČI JEHO ZKRATKOU, DATEM (ČÍSLEM) VYDÁNÍ A STRANOU

Arbeitsfreund: *Arbeitsfreund. Wochenblatt zur Unterhaltung*

und Belehrung für Arbeiter und deren Familien
(Moravská Ostrava, František Wattolik, 1883–1884)

KN: *Kroměřížské noviny* (Kroměříž, Antonín Koutský,
1884–1889)

LN: *Lidové noviny* (Brno, Vydavatelské družstvo Lidové
strany, 1893–1945)

MO: *Moravská orlice* (Brno, Družstvo Moravské orlice,
1863–1943)

Našinec: *Našinec* (Olomouc, Josefina Černochová,
1869–1885; Alexandr Jiříček, 1885–1904; Vydavatelské
družstvo Našinec, 1905–1921; Lidové závody tiskařské
a nakladatelské, 1921–1941)

NL: *Národní listy* (Praha, Julius Grégr, 1861–1941)

NP: *Národní politika* (Praha, V. Nedoma, 1883–1945)

Politik: *Politik* (Praha, J. S. Skřejšovský, 1862–1907)

RGBI: *Reichsbesetzblatt für die im Reichsrathe vertretenen
Königreiche und Länder* (Wien, s. n., 1870–1918)

RZ: *Reichenberger Zeitung* (Reichenberg, Stiepel,
1860–1938)

SL: *Stavitelské listy. Věstník společenstva stavitelů pro
obvod obchodní a živnostenské komory v Praze*
(Praha, Společenstvo stavitelů pro obvod obchodní
a živnostenské komory v Praze, 1905–1942)

... DIGITÁLNÍ DATABÁZE

<http://aplikace.mvcr.cz/archivni-fondy-cr>

<http://koda.kominari.cz>

<http://kramerus.nkp.cz>

<http://kramerus.ntkcz.cz>

<http://lokalita.geology.cz>

<http://monumnet.npu.cz>

<http://www.architektenlexikon.at>

<http://www.deutsche-biographie.de>

<http://www.slovník-nakladatelství.cz>

<http://www.statnísprava.cz>

... MAPOVÉ ZDROJE

<http://kontaminace.cenia.cz>

<http://maps.google.com>

<http://mapserver.fzp.ujep.cz>

<http://nahlizeni.dokn.cuzk.cz>

<http://www.mapy.cz>

... STRÁNKY FIREM, OBCÍ, SDRUŽENÍ

<http://www.arch.cz/brauner>

<http://www.archeco.cz>

<http://www.bludov.cz>

<http://www.cement.cz>

<http://www.cukrovarvrbatky.cz>

<http://www.dlouhe-strane.cz>

<http://www.domasovnadbystrici.cz>

<http://fabriky.cz>

<http://farmak.cz>

<http://www.geni.com>

<http://grafitovedoly.cz>

<http://www.granit.cz>

<http://www.habermannovavila.cz>

<http://www.hanos.cz>

<http://heide.sweb.cz>

<http://historickakolapisek.cz>

<http://www.hlubocky.eu>

<http://historie.hranet.cz>

<http://www.holocaust.cz>

<http://www.holba.cz>

<http://jutaolomouc.eu>

<http://www.kojetin.cz>

<http://kn.cz>

<http://kolomaznik.cz>

<http://kpzh.cz>

<http://latzel.napomezi.cz>

<http://letiste-olomouc.cz>

<http://www.lobodice.cz>

<http://www.loucna-nad-desnou.cz>

<http://www.lozera.cz>

<http://www.malitas.cz>

<http://www.mdl.cz>

<http://www.mjm.cz>

<http://mmghranice.cz>

<http://www.mlynkojetin.cz>

<http://motoestvapenka.cz>

<http://www.mujiProjekt.eu>

<http://muzeum.mineral.cz>

<http://mve.energetika.cz>

<http://oldradio.cz>

<http://petrovnad-desnou.cz>

<http://pivety.com>

<http://pivovary.info>

<http://www.pivovaryolomoucka.estranky.cz>

<http://povetrnik.cz>

<http://prosenice.osobni-stranka.cz>

<http://www.region-verovany.info>

<http://respectandtolerance.com>

<http://www.retezarna.cz>

<http://rosmus.cz>

<http://www.rrajm.cz>

<http://www.senimo.cz>

<http://www.slad.cz>

<http://ssok.cz>

<http://www.sternberk.eu>

<http://schoenhengstgau.eu>

<http://www.soupispamatek.com>

<http://www.teplicenb.cz>

<http://www.tistin.cz>

<http://trsice.cz>

<http://tvaruzky.cz>

<http://www.vitoul.cz>

<http://vodarny.mistecko.info>

<http://vodnimlynky.cz>